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2. KRONIKA  A  KRONIKÁŘI    

 

První díl obecní kroniky má název „Pamětní kniha obce Polanky“ a začal se psát od                

1. ledna 1925 učitelem Antonínem Figalou. Čítá 396 stran, je psána ručně a nyní je uložena v 

Archivu města Ostravy v Přívoze. Tato pamětní kniha zachycuje dějiny Polanky od 

nejstarších dob (podle vzpomínek pamětníků), podrobněji je popsáno údobí 1914 až 1925. V 

letech 1926 až 1937 psal kroniku Jan David, tajemník obce, zápisy jsou poměrně stručné. V 

roce 1947 byl ustanoven obecním kronikářem Josef Kavala, učitel, který zapsal zpětně 

všechny válečné události od roku 1938. Po válce jsou již zápisy podrobnější. První díl obecní 

kroniky končí rokem 1957.   

Druhý díl „Kronika Polanky“ zachycuje léta 1958 až 1975 včetně. Vázaná kniha má 438 

stran. Je rovněž psána rukou a popsáno je 394 stran. Poslední zápis je k 31.12.1974. Rok 1975 

je zapsán samostatně na psacím stroji v jednom svázaném výtisku a má 16 stran. Rok 1958 

zapsal Josef  Kavala. Od roku 1960 je kronikářem opět Antonín Figala, který nejdříve dopsal 

scházející rok 1959, a pak psal kroniku do konce roku 1968. Na konci svého zápisu uvádí 

různé pověsti, zajímavosti, místní názvy apod. Od roku 1969 do roku 1975 byla kronikářkou 

Jiřina Dobešová, učitelka. Druhý díl kroniky se rovněž nachází v Archivu města Ostravy.   

Třetí díl kroniky od roku 1976 do roku 1990 dlouho scházel, protože kronika v té době 

nebyla vůbec vedena. Od 1.4. 1976 Polanka nad Odrou jako obec zanikla. Byla vyčleněna z 

okresu Nový Jičín a stala se místní částí města Ostravy s názvem Ostrava - Polanka.  

Samostatné kroniky v tomto období obce nevedly. Scházející období patnácti let zpětně 

dopsal podle svých záznamů, nasbíraných podkladů a dostupných materiálů nový kronikář 

obce Mgr. Jaroslav Král, který byl Úřadem městského obvodu Polanka nad Odrou  pověřen 

touto funkcí v roce 1994. 
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Kronika vedená od 1. ledna 1991, je prakticky čtvrtým dílem obecní kroniky obce Polanky. 

Tuto novodobou kroniku Polanky nad Odrou začal psát zpětně od 1. ledna 1991 Mgr. Jaroslav 

Král, který byl do této funkce jmenován. Obecní kroniku psal více než dvacet let a to až do 

roku 2011, kdy dne 30.6. 2011 byl jmenován kronikářem Mgr. František Huml, který však    

8. července 2014 nečekaně zemřel.  Usnesením Rady městského obvodu v Polance nad Odrou 

byl dne 13.1. 2015 pověřen vedením kroniky, s účinností od 1.7. 2014 Stanislav Výtisk, který 

v Polance nad Odrou žije od dětství a je tedy kronikářem obce třetí rok. 

  

Od roku 1991 do roku 2010 je kronika ve dvou dílech svázaná a je k nahlédnutí jak 

v ostravském archivu, tak i na radnici městského obvodu Polanka nad Odrou. Jen málo 

Polanských spolků a organizací v naší obci si vedou kroniky své, často však s velkými 

mezerami a s výpovědní hodnotou většinou pouze pro účastníky či pamětníky historických 

událostí. Současná kronika obce je k nahlédnutí jak v knižní, tak internetové podobě na 

polanské radnici a rovněž na webových stránkách obecního úřadu. 
 

 

3. POPIS OBVODU 

 

Z historie si připomeňme, že nejstarší zmínka o Polance je v zemských deskách z roku 1424. 

Sídlem panství zakladatele Jana z Kravař se stala středověká tvrz, založená v roce 1586, která 

byla později nahrazena zámkem, který vlastnil rod Blücherů. Objekt je mnoho let 

v havarijním stavu, jeho využití už řadu let brání nevyjasněné vztahy dědiců.  

 

Polanka nad Odrou byla do 31. března 1976 samostatnou obcí v okrese Nový Jičín. Od       

1. dubna 1976 byla připojena k Ostravě jako městská část obvodu Ostrava 4 – Poruba. V té 

době měla Ostrava čtyři velké obvody a největším byl obvod Poruba. Od roku 1991 bylo v 

Ostravě zřízeno celkem 23 samostatných obvodů mezi nimiž nechyběla Polanka nad Odrou. 

Co do rozlohy (17,24 km
2
) je druhým největším obvodem v Ostravě. Obvod Polanky měří cca      

23,3 km.  Polanka se rozkládá podél silnice (ul. 1. května) od Klimkovic až ke Staré Bělé v 

celkové délce asi 5 km. Katastrálně se dělí  na Horní Polanku (severně od této silnice) a Dolní 

Polanku (jižně od této ulice). V povědomí obyvatelstva je však horní Polanka část od  

Klimkovic přibližně po zámek, dolní Polanka od zámku k Odře. K Polance patří osady Janová 

a Přemyšov a též několik domků na hranici s Jistebníkem – Hraničky. Parcelací pozemků a 

výstavbou nových rodinných domků se Polanka rozšířila o tři čtvrti (kolonie): Fojtovská, 

někdy nazývaná též Bezručova (kolem Dělnického domu) vznikla kolem roku 1928,  

Zámecká za bývalým zámkem hraběte Blüchera – rovněž kolem roku 1928 vznikla „stará 

Zámecká“, po roce  1945 se rozšířila o „novou Zámeckou“ za bývalou tratí elektrické dráhy,   

Osada míru v horní části Polanky za objekty zemědělského družstva vznikla v padesátých 

letech. Část území Polanky je také začleněna do Chráněné krajinné oblasti Poodří. Z tohoto je 

zřejmé, že Polanka je součástí území, které je předurčeno k oddychu a rekreaci občanů 

Ostravy. Proto každoročně trvá zájem o parcely na výstavbu rodinných domů, kterých v obci  

neustále přibývá. 

Obyvatelstvo žije převážně v rodinných domcích se zahradami, proto má Polanka vesnický 

charakter a poměrně hodně zeleně. Vzhledem k rozsáhlosti obvodu byly už v šedesátých 

letech ulice pojmenovány. Pojmenovaných ulic je v Polance celkem 74.     

 

Na ploše Polanky se nachází i velké množství rybníků, menších toků a náhonů. Rybníků je na 

katastru Polanky celkem 16 s celkovou plochou 68,9 ha. Ty první byly budovány již v roce 

1910. Největší z nich je Podhorník s plochou 32 ha. Je zde také čerpací stanice 

jodobromových vod, které 11 kilometrovým potrubím směřují do lázní Klimkovice - Hýlov. 
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Dobré dopravní spojení, autobus nebo vlak, činí Polanku dostupnou v základních potřebách, 

vybudované cyklostezky a turistické chodníky nabízejí klidné trasy vedoucí většinou kolem 

řeky Odry. Dostupnost přiblížila i dálnice D 1 vedoucí z Prahy na Bohumín a dál do Polska, 

přestože sjezd z její trasy Polanku míjí. Ten je v Klimkovicích za tunelem a potom až ve 

Svinově. Dálnice vede přes polanské území v délce 2,5 km. 

 

Hraniční osady Janová a Přemyšov patří rovněž k Polance, kde stále probíhá výstavba 

nových rodinných domů. V roce 2011 vznikl v této lokalitě Osadní výbor Janová-Přemyšov, 

který byl i letos velmi aktivní, kdy opět pořádal i tradiční akce pro děti. Jako první byl 4.3. 

dětský maškarní ples, který se uskutečnil v prostorách Společenského domu na Janové. 

Nejúspěšnější akcí je Pohádkový les. Ten se uskutečnil 7.5. v areálu Svinovské myslivny a 

stejně jako loni se bezpochyby vydařil. Dne 4.11. se opět ve Společenském sále uskutečnil 6. 

„sraz původních obyvatel Janové a Přemyšova“, kde si jeho účastníci zavzpomínali, co se 

změnilo a událo v této lokalitě. Další akcí osadního výboru pro děti byl Průvod broučků, který 

vedl uličkami mezi rodinnými domky a byl ukončen malou svačinkou ve Společenském 

domě. Poslední akcí, v tomto na akce bohatém roce, bylo posezení pro děti s Mikulášem. Ten 

za nimi přišel do Společenského domu. Za vydatné andělské pomoci přednášela dítka říkánky 

a básničky, za což byla odměněna bohatou nadílkou.  

Až nyní, v roce 2016, se „Janováci“ dočkali první konkrétní vlaštovky. Nešlo totiž 

přehlédnout zahájenou akci „Budování osvětlení“. Měla sice být původně již hotová, ale jak 

to tak bývá, nic se neobejde bez komplikací. Nicméně dokončena bude a konečně se tak 

obyvatelé nebudou muset lekat sami sebe, když jim zrovna nesvítí měsíc na cestu, a 

uskakovat do příkopu, aby je nezajelo auto. Další dlouho očekávaná investice, která se dala do 

pohybu, bylo vybudování chodníků podél ulice Ostravské a kompletní oprava ulice 

Osvobození pod názvem „Infrastruktura na Janové“. Jelikož se jedná o investici v rozsahu 

desítek miliónů korun, a městský obvod Polanka nebyl schopen takto rozsáhlou akci 

financovat ze svého rozpočtu, bylo nutné ji prosadit do investic statutárního města Ostravy. 

Město Ostrava zhodnotilo její význam s ohledem na bezpečnost dopravy a chodců, a zařadilo 

ji mezi prioritní akce. V tomto roce byla vybrána realizační firma. Pokud nezasáhne vyšší 

moc a počasí bude stavbě přát, mohlo by se začít budovat na jaře příštího roku. Konečně se 

přiblížila i realizace odpočinkového areálu na Janové. Nic se sice neobejde bez komplikací, 

ale v tomto případě se jich nasbíralo mnoho a hlavně to může být líto dětem, protože některé 

mezitím odrostly. Každopádně se jejich následovníci rodí rychlým tempem a nyní se zdá 

pravděpodobné, že si už brzy budou moci hrát v novém areálu. Pokud vše půjde v potřebném 

souladu, mohou být rovněž realizační práce zahájeny na jaře 2017. Posledním dlouhodobým 

palčivým problémem na Janové jsou komplikace kolem dobudování finálního povrchu ulice 

Maková a U Dubu. V současné době se hledají oboustranně akceptovatelná řešení.   

 

Nejnavštěvovanějšími budovami v Polance jsou: obecní úřad, pošta, škola, kino, kostely, 

Dělnický dům, obchody Hruška a Atlas, zdravotnické středisko a sportovní hala.    

Poštovní úřad sídlí v budově nákupního střediska Hruška na ul. 1. května a má dva stálé 

zaměstnance. Poštovní zásilky doručují 4 poštovní doručovatelky z hlavní pošty v Porubě. 

Denní tisk je doručován samostatnou poštovní distribuční firmou. 

 

 

4. OBYVATELSTVO  

 

K 31. prosinci roku 2016 je k trvalému pobytu v Polance přihlášeno 4 998 občanů. Je to proti 

předešlému roku nárůst o 33 občanů. Z dalších údajů vyjměme: z celkového stavu je z toho 

698 dětí do 15 let věku. V roce 2016 se narodilo 31 dětí a zemřelo 27 obyvatel. Z celkového 
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počtu obyvatel je v Polance přihlášeno 2 520 žen a 2 478 mužů, z tohoto počtu je k trvalému 

pobytu zapsáno v Polance i 40 cizinců. Oproti minulým létům vzrostl počet uzavření 

manželství. V roce 2016 to bylo 12 sňatků, zatímco v roce 2015 byly uzavřeny pouze 4 

sňatky. K tradičním akcím radnice patří vítání nových občánků a setkání s jubilanty. V roce 

2016 bylo uskutečněno 5 obřadů „vítání dětí“, kterých se zúčastnilo 25 dětí z celkového počtu 

28 pozvaných. Setkání jubilantů (70 a 75 let) proběhlo v sále Dělnického domu dne 21. října 

2016, kterého se zúčastnilo 88 z celkového počtu 109 pozvaných občanů. 

Z dostupných matričních záznamů a vzpomínek pamětníků se dosud nikdo v obci nedožil sta 

let. V současnosti je u nás v Polance 30 občanů, kteří mají devadesát a více let. Nejstaršími 

jsou paní Libuše Pavlisková, která má 95 let a nejstarším mužem je pan František Janošec, 

kterému je 93 let. 

V Ostravě žilo podle statistiky na konci letošního roku 300 569 trvale přihlášených osob. 

Nejlidnatějším z 23 městským obvodů statutárního města Ostravy je Ostrava-Jih (106 315 

obyvatel), nejméně občanů je přihlášeno v městském obvodě Nová Ves, kde žije 713 trvale 

hlášených obyvatel. Polanka je v pomyslném žebříčku počtu obyvatel stále mezi třiadvaceti 

obvody na osmém místě. Sousední Klimkovice mají 4 440 obyvatel. Hustota osídlení v celé 

Ostravě je cca 1 500 obyvatel/1 km
2
. V České republice bylo na konci roku 2016 evidováno 

10 572 427 obyvatel. Průměrná hrubá měsíční mzda v ČR byla 29 320,- korun. 

 

V naši obci v roce 2016 zemřelo celkem 27 obyvatel. Ve smuteční obřadní síni u místního 

hřbitova proběhlo v tomto roce 18 smutečních obřadů, v kostele sv. Anny proběhlo 8 

smutečních obřadů a 1 obřad se uskutečnil v Husově sboru. Nejvíce úmrtí je evidováno 

v měsíci únoru, a to celkem šest. Asi stojí za zmínku to, že na rozdíl od jiných roků přibylo o 

3 smuteční rozloučení v kostele a u všech byly ostatky uloženy do země. Po obřadu ze 

smuteční kaple byly ostatky uloženy dvakrát do země, ostatní obřady byly ukončeny odvozem 

zemřelých do kremace. Několik obřadů bylo provedeno bez smutečního rozloučení a rovněž 

bylo provedeno několik smutečních obřadů pro zemřelé z okolních obcí.  

Při občanských pohřbech byla řečníkem paní Eva Pospěchová. Pan Jaroslav Rýc ze 

zdravotních důvodů ukončil letos tuto funkci. Během smutečních obřadů v kostele hrála vždy 

místní dechová hudba v počtu 9 hudebníků pod vedením kapelníka Jiřího Adamce, při 

obřadech ve smuteční síni hrála místní dechovka jen dvakrát. Bylo to hlavně způsobeno tím, 

že pozůstalí ustupují od „živé“ hudby a stále více se používá hudba reprodukovaná se 

skladbami dle výběru pozůstalých. Za rok 2016 se podstatně snížil počet vsypů do země a 

byly evidovány jen 4 vsypy. K uctění Památky zesnulých proběhla koncem října na místním 

hřbitově společná bohoslužba kněze katolické církve a faráře Církve československé husitské.  

Jen pro porovnání uvádím, že v roce 2015 bylo v Polance celkem 28 pohřbů ve smuteční síni, 

5 v katolickém kostele a 1 v Husově sboru. Správcem hřbitova v Polance nad Odrou je stále 

paní Gabriela Kotalová, která v tomto roce vyvěšovala smuteční parte v polanských vitrínách 

v 38 případech. 

 

 

5. POLITICKÝ A VEŘEJNÝ ŽIVOT 

 

V Polance působily v tomto roce trvale čtyři politické subjekty a to: Občansko demokratická 

strana, Česká strana sociálně demokratická, Křesťanská demokratická unie – Česká strana 

lidová a Komunistická strana Čech a Moravy.     

V roce 2014, při posledních obecních volbách, však s velkým náskokem vyhrálo Sdružení 

nezávislých kandidátů, které získalo celkem devět míst v patnáctičlenném zastupitelstvu obce.   

Starostu obce vykonává sedmým rokem pan Pavel Bochnia a 15-ti členné zastupitelstvo 

vykonávalo svůj mandát ve stejné sestavě, jako v minulém roce.  
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Úřad městského obvodu Polanka nad Odrou sídlí v budově radnice na ul. 1. května 1/2A, a  

má 18 zaměstnanců z toho 10 úředníků.  Dle organizační struktury se dělí na dva odbory a to 

odbor financí, vnitřních věcí a majetku a na odbor stavební. Údržba má tři zaměstnance. Chod 

Sportovní haly a Dělnického domu zabezpečuje 5 zaměstnanců. Tajemnicí úřadu vykonávala 

do konce tohoto roku Zdeňka Svobodová, která posledním dnem odešla do důchodu. Od 1. 

listopadu odešla z matriky paní Radovská, a toto místo do konce roku zůstalo neobsazené.   

Pro zajímavost: V roce 2016 bylo řešeno celkem  55 přestupků, kdy největší část, a to 35 

přestupků, byly přestupky proti občanskému soužití. Dále byly ve větší míře projednávány 

přestupky proti majetku a proti veřejnému pořádku.     

Ve dnech 7. a 8. října 2016 se uskutečnily volby do zastupitelstva Moravskoslezského 

kraje. V Polance se mohlo těchto voleb zúčastnit celkem 4 063 oprávněných voličů. 

K volbám přišlo 1 485 občanů, což je 36,55 % občanů Polanky, kteří měli právo volit.      

                                              

 

6. ROZHODNUTÍ RADY A ZASTUPITELSTVA 

 

* Rada projednala v období od 12.1. – 8.3. 2016 mimo jiné:   

• Rozhodla na straně pronajímatele o uzavření dodatků nájemních smluv, kdy předmětem 

smlouvy je navýšení nájemného pro rok 2016 o inflaci ve výši 0,3 %, a to za pronajaté 

nebytové prostory ve správě městského obvodu Polanky nad Odrou.  

• Vzala na vědomí bez výhrad předloženou kontrolu autoprovozu služebních vozidel, včetně 

služebního traktorku.  

• Stanovila pro rok 2016 počet zaměstnanců ÚMOb včetně údržby a správy Sportovní haly a 

Dělnického domu na 18 osob.     

• Potvrzuje své stanovisko, aby služby České pošty byly nadále provozovány v Polance a 

doporučuje poskytnout prostory pro provozování služeb České pošty v obecních prostorách.  

• Rozhodla o poskytnutí finanční dotace ve výši 15 000,- Kč knihovně v Polance a to na 

doplnění knižního fondu a na podporu volnočasových aktivit místních dětí. 

• Souhlasila k použití oficiálního znaku Polanky pro výrobu a vydání pamětních 

filatelistických aršíků s tématem – nadporučík letectva Jiří Král, rodák z Polanky. 

* Rada projednala v období od 17.5. – 28.6. 2016 mimo jiné:  

• Rozhodla poskytnout finanční dotace polanským organizacím a spolkům a to:  

Házenkářům ve výši 30 000,- Kč 

Klubu rodičů a přátel ZŠ ve výši 4 000,- Kč 

Zahrádkářům ve výši 3 000,- Kč 

Chovatelům ve výši 3 000,- Kč 

Jednotě Orla ve výši 2 000,- Kč 

DTJ – Asociace sport pro všechny ve výši 3 000,- Kč 

Spolku Českého červeného kříže ve výši 3 000,- Kč 

Rybářskému spolku ve výši 1 000,- Kč 

Hasičskému sboru ve výši 6 000,- Kč 

Junáku ve výši 12 000,- Kč 

Polanským písničkářům ve výši 5 000,- Kč 

Společnosti přátel Poodří ve výši 1 000,- Kč 

• Zamítla žádost o poskytnutí finanční dotace organizaci Hokejového klubu Polanka. 

• Rozhodla o pronájmu 7 parkovacích míst za účelem zajištění parkovacích stání pro hosty 

Pizzerie Mendi.  

* Zastupitelstvo projednalo v tomto mimo jiné: 

• Schválilo bez výhrad závěrečný účet městského obvodu Polanka za rok 2015 spolu se 

Zprávou o výsledku hospodaření, provedenou odbornou firmou. 
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• Rozhodlo poskytnout finanční dotace pro rok 2016 sportovním organizacím se sídlem 

v Polance a to následovně: 

Sportovní klub Házená ve výši 152 211,- Kč 

Volejbalový klub ve výši 51 579,- Kč 

Fotbalový klub ve výši 101 796,- K4 

Tělocvičná jednota Sokol ve výši 84 414,- Kč   

* Rada projednala v období od 18.7. – 15.9. 2016 mimo jiné:  

• Rozhodla na základě nejnižší nabídkové ceny a vybrala dodavatele na stavební úpravy 

obecní kaple, a to  stavební společností V.D. Stav z Polanky za cenu 967 614,- Kč. 

* Rada projednala v období od 11.10. – 8.11. 2016 mimo jiné:  

• Souhlasila s navýšením počtu zaměstnanců Úřadu městského obvodu v Polance, s účinností 

od 1.1. 2017 o jednoho na úseku investic a veřejných zakázek.  

• Rozhodla o uzavření smlouvy se společností STRABAG a.s. na opravu povrchu silnic na 

Fojtovské za cenu 4,4 mil. Kč. 

• Vzala na vědomí plán zimní údržby místních komunikací v Polance. 

* Rada projednala v období od 15.11. – 28.12. 2016 mimo jiné:  

• Rozhodla o poskytnutí finanční dotace na rok 2017 ve výši 15 000,- Kč knihovně v Polance 

a to na doplnění knižního fondu a na podporu volnočasových aktivit místních dětí. 

* Zastupitelstvo projednalo v tomto období mimo jiné: 

• Schválilo předložený návrh rozpočtu pro městský obvod Polanka ve výši 48 621 tis. Kč.   

• Rozhodlo o poskytnutí finanční dotace na rok 2017 ve výši 70 000,- Kč spolku Retrostar, za 

účelem zajištění promítání filmů v budově místního kina.  

 

Souhrn nákladů městského obvodu Polanka nad Odrou na provozování  

a modernizaci jednotlivých budov a zařízení 

 

 

Objekt rok 2015 

   

Radnice čp. 1 -163 982,93 Kč 

Stará škola čp. 330 -101 203,23 Kč 

Zdravotní středisko čp. 545 520 802,62 Kč 

Smuteční kaple čp. 328 + hřbitov -89 414,16 Kč 

Hasičská zbrojnice čp. 475 -20 899,19 Kč 

Dům pokojného stáří čp. 476 69 640,00 Kč 

Společenský dům Janová čp. 1200 -85 239,09 Kč 

Sál místního kina čp. 333 nájem ukončen 

Dělnický dům čp. 701 -429 861,00 Kč 

Sportovní hala čp. 1275 -42 205,00 Kč 

   

Celkem  -342 361,98 Kč 

 

Ve výše uvedené tabulce jsou uvedeny výsledné částky nákladů – rozdíl mezi příjmy a 

výdaji ve vztahu k jednotlivým objektům v roce 2015. Obecně lze uvést, že příjmy se 

převážně skládají z nájmu přijatých v daném období a příjmu kladného vyúčtování záloh za 

energie z předchozího účetního roku. Běžné náklady pak tvoří především zálohy za energii, 

teplo, vodné, odvoz a likvidaci odpadu, nákup revizí a služeb spojených s provozem. Výdaje 
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především výrazně ovlivňují jednorázové investice do modernizací, oprav a nákupu 

vybavení. U objektu radnice se vzhledem ke schválené koncepci budov, která do budoucna 

počítá s přemístěním do budovy tzv. Staré školy, provádějí pouze nezbytné opravy a náklady 

tvoří převážně výdaje na energie. Budova Staré školy je z části využívaná Základní 

uměleckou školou Heleny Salichové, městský obvod se podílí na nákladech na vytápění 

neobsazených prostor, jsou zde prováděny nezbytné opravy. V současné době probíhá 

příprava projektu, který se zabývá celkovou rekonstrukcí spojenou se změnou využití 

objektu. V budově tzv. zdravotního střediska proběhly v posledních letech rozsáhlé 

rekonstrukce nebytových prostor. Ve vztahu k tomuto objektu a objektu hasičské zbrojnice 

jsou rovněž v běhu práce na projektech zabývajících se celkovou rekonstrukcí budov se 

záměrem podpořit realizaci vhodným dotačním titulem. Náklady Sportovní haly a 

Dělnického domu ovlivňují mzdové náklady související se správou a pronájmem sportovišť 

a vnitřních prostor, kde zaměstnanci městského obvodu vykonávají stálý dohled. Do areálu 

místního hřbitova byly v posledních letech rovněž investovány nemalé prostředky především 

do obnovy zeleně, rekonstrukce vsypové loučky a nového oplocení. Vzhledem k tomu, že 

městský obvod byl úspěšný v čerpání dotací ze státního fondu a rozpočtu města Ostravy, 

neprojevily se tyto nemalé náklady v konečném ročním výsledku. Objekt Dům pokojného 

stáří poskytuje možnost pronájmu menších bytů, v letošním roce proběhly stavební úpravy 

nebytových prostor na dva nové byty, tyto výdaje cca 800 tis. Kč ovlivnily náklady objektu 

za rok 2016. Městský obvod rovněž zajišťuje a hradí zásadní opravy a modernizace dalších 

objektů: školní jídelny, budovy základní školy Heleny Salichové a mateřské školy. Objekty 

nejsou zahrnuty do výše uvedené tabulky, jelikož provoz a běžnou údržbu zajišťují 

příspěvkové organizace základní a mateřské školy v rámci svých rozpočtů. V loňském roce 

proběhla na objektu mateřské školy výměna dvou výtahů s nákladem cca 1mil. Kč, v areálu 

základní školy byla opravena areálová kanalizace a úprava zpevněných ploch nákladem cca 

5 mil. Kč. V současné době probíhá další rozsáhlá rekonstrukce základní školy, zahrnující 

opravu elektroinstalace celého objektu s předpokládanou cenou cca 4 mil. Kč. 

Do nákladů u jednotlivých budov nejsou zahrnuty další nepřímé výdaje městského obvodu 

související se správou a údržbou budov. Jedná se například o výdaje na údržbu zeleně a 

veřejných ploch, administrativou spojenou s majetkoprávními vztahy, nájmem, zajišťování 

oprav, investic, financování apod. Tyto náklady nelze objektivně vyčíslit, jsou zahrnuty v 

pracovních náplních jednotlivých zaměstnanců úřadu městského obvodu. 

Na závěr lze uvést, že z převážné části objekty slouží pro uspokojení potřeb občanů našeho 

městského obvodu, a jako takové nejsou primárně určeny pro vytváření zisku. Poskytují 

zázemí pro služby státní správy a samosprávy, zdravotnictví, vzdělávání, sociálního bydlení, 

společenského a sportovního vyžití a také záležitostí posledního odpočinku. Přesto všechno 

je snahou vedení městského obvodu přistupovat k provozu a investicím hospodárně, 

s využitím všech možností pro zkvalitnění těchto služeb i s ohledem na ekonomicky 

udržitelný rozvoj městského obvodu. 

 

Další zajímavá informace:   

Po protihlukové vyhlášce z roku 2012, jejíž cílem byla ochrana veřejného pořádku s 

omezením hluku v přesně určených časech, začala v tomto roce platit další vyhláška 

statutárního města Ostravy č. 7/2016. Tato vyhláška stanovuje závazné podmínky pro 

pořádaní, průběh a ukončení veřejnosti přístupných sportovních a kulturních podniků, včetně 

tanečních zábav a diskoték, konaných ve venkovních prostorách. Všechny venkovní akce se 

tak mohly provozovat jen v době od 6.00 do 22.00 hodin. Tato vyhláška ve své příloze 

vyjmenovala další akce a stanovila u každé další akce možnou dobu trvání. V Polance se tak 

mohla provozovat do 02.00 hodin jen akce Pálení čarodějnic, Polanka CUP, Krmášová zábava 

a Den obce. Akce, které tato vyhláška nepovolovala, musely být ukončeny do 22.00 hodin. 
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                             7. VÝROBNÍ PODNIKY, PODNIKATLÉ A ŽIVNOSTNÍCI   

 

Stejně jako v minulém roce, tak i v tom letošním, se řady podnikatelů a živnostníků nijak 

zásadně nezměnily. Jmenujme jen ty, které jsou v Polance nejznámější: svařovací technika 

Vlček, BV technika - dovoz zemědělských strojů, v.d.stav - stavební a zednické práce, 

štěrkopísek, KUMI elektronic, čalounictví Dostál, šicí stroje Lazar, hračky - prodej a 

velkosklad RAPPA, autokarosérie Kotala, stavební práce AMSET group, opravy elektro 

Kubenka, lesnické a zahradnické práce Kotala, zahradnické práce Struhalová, výkopové a 

zemní práce Franek a pan Dedek, montáže potrubí - Plastmont, střechy a stavební práce 

Lokaj.  

Dále Dekora parket - podlahové studio, zámečnictví Planka, krby Kunc, plyn - topení - voda  

Sikora, Soudek a Kotala. Dále firma KAŠ – výroba nábytku, stolařství Mikula, Nový, Stryk, 

Slatinský a Gelnar, kovotak Theimer, pila Hanslík. Autodopravci: Sýkora, Nykl, Ulman, 

Šafer, Kozar, mezinárodní kamionovou dopravu provozuje pan Foltýn a syn, výroba 

reklamních předmětů Illová, malířské a natěračské práce Bílý, zednické a obkladačské práce 

Planka, satelitní a anténní technika Besta, servis plynových kotlů Juřina, garážová vrata 

Telner. 

Pro ženy: nehtová modeláž Vlková, masážní salon Nová, kosmetika a solárium Šárka, 

Kosmetika Alena, kadeřnictví Hanka, vlasové studio NELI, kadeřnictví Tina, Merylin. Své 

zákazníky mají také prodejna Atlas (květinářství a drogerie na ul. 1. května), prodej nábytku 

Holčík (ul. Za humny).   

 

                                            

8. ZEMĚDĚLSTVÍ 

 

Nejvýznamnějším zemědělským subjektem v Polance nad Odrou bylo i v roce 2016 místní 

zemědělské družstvo. Spektrum jeho činností se ustálilo na rostlinné výrobě, kde pěstuje 

především pšenici, ječmen a kukuřici pro krmné účely, dále pak řepku a cukrovku a živočišné 

výrobě s produkcí mléka a jatečných prasat. Celková situace v odbytu zemědělských produktů 

je stále negativně ovlivňována napjatými geopolitickými vztahy, které významně poškozují 

obchodní výměnu a výsledkem jsou nízké ceny většiny komodit. Většina zemí EU se snaží 

situaci řešit pomocí tzv. národních dotací, které ale mají v jednotlivých zemích různou 

úroveň. To způsobuje, že zboží, které bylo dříve vyváženo mimo trhy EU, je nyní 

exportováno z členské země s vyšší mírou subvencí do země s nižšími dotacemi, kde následně 

dochází k cenovým propadům. Od roku 2015, kdy bylo na následujících 5 let zvoleno nové 

představenstvo, zůstává předsedou Ing. Jan Rädisch, který nám sdělil: „Pokud se zaměříme na 

jednotlivé zdroje příjmů družstva, jsou významné faktory následující: 

Dotace.  
Pokračuje snaha o větší podporu živočišné výroby, objevují se další dotační tituly, u 

stávajících dochází k růstu objemu poskytovaných prostředků.  

Ceny živočišných komodit.    

Trvá špatná situace u mléka. Jeden litr byl v roce 2016 průměrně zpeněžován za 6,85 Kč, 

zhruba o 1,30 Kč méně než byl průměr posledních 5 let. Na tak nízkou úroveň propadla cena 

mléka za posledních 15 let pouze v roce 2009. Výše zmiňované subvence nejhorší dopady 

tlumí, ale celkový propad v příjmech řešit nedokážou.  

Zlepšila se naopak situace v produkci jatečných prasat. Ožila poptávka, cena se v průběhu 

roku zvedla z tragických 24 Kč za 1 kg živého prasete na 33 Kč za 1 kg v závěru roku. I 

v tomto odvětví se objevily nové dotační podpory a chovatelům prasat v ČR pomohly 

překonat těžké předchozí období. 
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Výsledky dosažené v roce 2016 v DV Polanka nad Odrou 

Dosažené výrobní výsledky byly velice dobré, přestože výroba mléka byla více než půl roku 

významně komplikována rekonstrukcemi stájí, probíhajícími za plného provozu.   

Prodáno mléka na 1 dojnici ……..10 030 litrů 

Odchováno selat na 1 prasnici a rok…………28,08 kusů 

Ceny rostlinných komodit  
Ceny zemědělské produkce zůstaly obdobné jako v předchozím roce. Realizační ceny 

nejprodávanějších plodin 2013, 2014, 2015 a 2016.  

Pšenice  …….. 487 Kč   …….415 Kč …….350 Kč………355 Kč 

Řepka …….. 1 050 Kč……….990 Kč…….940 Kč….1 010 Kč (průměrné nabídky kontraktů) 

Výnosy plodin v roce 2016 

Stejně jako výsledky u živočišné produkce byly i výnosy pěstovaných rostlinných komodit 

silně nadprůměrné: 

pšenice - 8,4 tuny 

řepka - 3,85 tun 

cukrovka - 89,2 tuny 

ječmen - 6,8 tuny 

kukuřice na zrno - 12,2 tuny 

Investice  

Nejvýznamnější investicí byla modernizace stájí pro dojnice. Všechny stáje byly vybaveny 

shrnovacími lopatami, ve všech jsou kvalitní lehací boxy a výkonná ventilace. Byly postaveny 

tři nadzemní věže ke skladování kravské kejdy, pořízen separátor a moderní tanky na úchovu 

mléka,“ dodal Ing. Jan Rädisch.     

 

 

9. SLUŽBY, OBCHOD, PRODEJNY A RESTAURACE 

 

Sběrný dvůr pro komunální a nebezpečné odpady se nachází na ulici K Vydralinám za 

Družstvem vlastníků (na Mozgalu). Je  celoročně otevřen tři dny v týdnu, a to ve středu, pátek 

a v sobotu. 

Dá se říci, že síť obchodů a prodejen se v posledních letech ustálila. Hlavním centrem nákupů 

je prodejna Hruška na ul. 1. května. Menší, co do velikosti i zájmu občanů, je obchod na ul. 

Hraničky. Pekárna paní Prauskové sice letos zavřela svoji prodejnu pečiva a výrobků, ale 

nadále se v provozovně připravují jen pro expedici některé tradiční výrobky. Zrušeno bylo i  

řeznictví v areálu Družstva vlastníků. Je však třeba připomenout, že vzhledem k tomu, že naši 

občané většinou pracují v Ostravě nebo v jejím okolí, tak nakupují především v levnějších 

obchodních řetězcích, kterých je na dosah opravdu hodně. Jenom v několik kilometrů vzdálené 

Porubě to jsou TESCO, Kaufland, Lidl, Albert a Globus. Novinový kiosek, na ul. 1. května za 

Husovým sborem, od paní Kamily Luzarové má i rozšířenou nabídku drobného občerstvení, a 

tak plní dobře svoji úlohu vzhledem k otevírací době.  

Z pohostinských služeb stále zůstávají tradiční restaurace posledních let, a jen jejich nabídka 

se vzhledem k rostoucímu boji o zákazníky většinou vylepšila, nebo také skončila jako např. 

hospůdka pana Zdenka Andly, který po 12 létech ukončil provoz v této oblíbené hospůdce.  

V provozu je Dělnický dům (Hraničky), U Dluhošů (ul. 1. května), U Friedlů (ul. Janovská), 

Fantazie (ul. Za humny), Hospůdka Na hřišti (u Nové školy), U Machů (Dol. Polanka). Dále 

Pizzerie Mendi (vedle sport. haly), sklípek Tesera (vedle kina) a Restaurace na Janové. Menší 

hospůdku provozuje také Pavel Cibulka (ul. 1. května). Zde bych chtěl jen připomenout, že od 

1.12. 2016 byla v celé republice zahájena tzv. Elektronická evidence tržeb pro hostinskou a 

ubytovací činnost. Tito podnikatelé museli začít vydávat svým zákazníkům povinné účtenky 

opatřené unikátním kódem. V Polance jsou stále v provozu i dvě vinotéky. Vinotéka U 



 11 

Francka manželů Horsákových vedle pošty a vinotéka u cihelny paní Starečkové, která kromě 

venkovního občerstvení nabízí také příjemné posezení uvnitř vinárny jak pro jednotlivce, tak i 

pro menší skupiny milovníků vína. Zde je nutno podotknout, že hlavní plus je v tom, že 

zájemci si zde víno mohou koupit ve dne i v noci. Noclehy pro zhruba 24 osob v Polance 

nabízí prodejna Atlas, v Lázeňském domě firma Fertimed a Penzion na Janové. 

 

Ceny vybraných potravin a zboží k 1. prosinci 2016 v nákupním středisku Hruška 

v Polance nad Odrou: 

 

Polotučné mléko 1,5 % 15,90 Kč 

Čerstvé máslo 250 g 39,90 Kč 

Vejce 1 ks 3,10 Kč 

Hovězí zadní bez kosti 199,00 Kč 

Vepřová plec bez kosti 99,90 Kč 

Šunkový salám 110,- Kč 

Kuře bez drůbků 64,90 Kč 

Chléb kmínový 30,50 Kč 

Rohlík  2,10 Kč 

Brambory konzumní 8,90 Kč 

Káva standart 100 g 16,90 Kč 

Pivo láhvové Radegast 10°  12,90 Kč 

Benzín natural v Klimkovicích 29,90 Kč 

Pivo čepované v Dělnickém domě:  

Radegast 10° 25,- Kč 

Radegast 12° 28,- Kč 

                                          

          

10. DOPRAVA 

 

Dopravní spojení z Polanky do blízké Ostravy mělo v minulosti velký vliv na její stavební 

rozvoj, na zaměstnanost obyvatelstva, na rozvoj tělocvičných spolků a přes ně na mimořádně 

bohatou kulturní činnost. Od roku 1847 jezdí přes Polanku vlaky a je zde dosud železniční 

zastávka pro osobní vlaky. Od rekonstrukce železničního koridoru v roce 2004 mohou vlaky 

jezdit přes Polanku až 160 kilometrovou rychlostí. Rychlíkové spoje zde pochopitelně nestaví, 

ale spojení osobními vlaky do okolních obcí je dostatečné a je využíváno hlavně v době 

odjezdu do zaměstnání a příjezdu z něj. Pohodlně se přímým vlakem z Polanky dostanou 

cestující až před odletovou halu mošnovského letiště. Pozitivní pro cestující je zlepšený 

přístup po nově vybudovaném chodníku, který vymezuje ohraničené území jak pro chodce, 

tak cyklisty. Rovněž se osvědčilo nové spojení meziměstským autobusem soukromého 

dopravce, kterým mohou zájemci cestovat od zastávky ČD směrem na Starou Ves a Brušperk. 

Hlavní dopravní tepnou v Polance nad Odrou zůstává autobusová linka č. 46, která vede 

z točny v Polance přes naši obec do Svinova a dále přes Porubu až do Krásného Pole. 

Využívá ji velká většina našich občanů, pokud nepoužívají vlastní dopravu. Od Svinovských 

mostů jsou vedeny do Polanky i autobusové linky č. 53 a 64 přes Janovou do Klimkovic a 

Hýlova. Hodně je využívána i linka č. 76 od Svinovských mostů přes Janovou, Horní 

Polanku, Hraničky a zpět přes Janovou do Svinova. Tato linka umožňuje občanům a dětem 

z Janové pohodlněji cestovat do školy, na poštu, k lékařům a k nákupům do Polanky. 

Další spojem do Polanky je linka č. 59 vedoucí z točny u Klimkovic přes Polanku a Starou 

Bělou do Vítkovic, která ale jezdí pouze několikrát denně. Ceny krátkodobých jízdenek 



 12 

v městské dopravě byly následující: jízdenka na 10 minut za 16,- Kč, jízdenka na 30 minut za 

20,- Kč, jízdenka na 60 minut za 28,- Kč a jízdenka na 24 hodin za 80,- Kč. 

Po páteřní komunikaci na ul. 1. května v Polance již několik let platí zákaz průjezdu 

nákladních aut nad 12 tun, který ho řidiči začali více respektovat. V Polance se rovněž 

nachází jeden z nejhlídanějších železničních přejezdů v republice. Zde řidiči často hazardují 

nejen svými životy. Nerespektují výstražná znamení a nejednou se již stalo, že dokonce uvízli 

mezi závorami, kam vjeli přes blikající červená světla. Od letošního roku se u přejezdu 

nachází inteligentní kamerový systém, který automaticky zaznamenává vjezd při spuštěném 

výstražném znamení. Kamery se zapnou jen ve chvíli, kdy řidič poruší dopravní předpisy. 

Záznamy jsou natolik kvalitní, že na jejich základě lze ukládat pokuty. 

Dále byly na území Polanky dokončeny stavby iniciované obecním úřadem a hrazené z 

prostředků Státního pozemkového úřadu. Jedná se o část výstavby polních komunikací, 

konkrétně úsek podél sběrného dvora a především nový most přes potok Polančici, na účelové 

komunikaci mezi ul. Hraničky a železničním přejezdem a na něj navazující nová komunikace 

ke kravínu Družstva vlastníků na ulici Anny Letenské.  

                                               

                              

11. VÝSTAVBA  A  ZVELEBENÍ OBCE 

 

Přehled uskutečněných staveb a oprav v roce 2016:                                                                        

 

Stavba nového chodníku na ul. 1. května s přechodem pro chodce 

jedná se o úsek od konečné autobusu MHD č. 46 směrem k  hranici s městem Klimkovice.  

Stavba zálivové autobusové zastávky Skotnice 

s nástupištěm a propojovacím chodníkem v místě nepřehledné zatáčky.  

Oprava silnoproudých a slaboproudých rozvodů v základní škole  
(probíhala o letních prázdninách) - oprava byla nezbytná s ohledem na neustále vyšší nároky 

na technické vybavení tříd a bezpečnost celého objektu. K bezpečnosti výrazně přispěla 

instalace informačního systému formou školního rozhlasu a nové nouzové osvětlení ve všech  

prostorách. Také byla provedena modernizace počítačové sítě v základní škole.  

Oprava střechy tělocvičny  
byla provedena celoplošnou pokládkou hydroizolační fólie.  

Oprava povrchů přístupových komunikací  
za objektem školní družiny a doplnění zeleně u školy - práce probíhaly o letních prázdninách.  

Finální pokládka asfaltového povrchu 
Byla provedena na části místní komunikace K Vydralinám 

Výměna umělého osvětlení ve sportovní hale 

stávající výbojky byly nahrazeny svítidly s technologií LED, s ohledem na vytíženost objektu 

se bude jednat o nemalé úspory – výměna byla realizována začátkem školního roku. 

Oprava Obecní kaple na ul. 1. května 

byla zahájena ve 2. polovině roku a dokončena v závěru roku. Stavebně-technický stav 

objektu vyžadoval provedení celková rekonstrukce. Použité materiály a preciznost stavebních 

postupů by měly zajistit dlouhodobou životnost tak, aby tato sakrální památka mohla zdobit 

naši obec po mnoho let. Okolí objektu, komunikace a terénní úpravy budou dořešeny 

v následujícím roce.  

Oprava místních komunikací v lokalitě Fojtovská 

Jednalo se o celoplošnou opravu ulic Bezručova, části ulice Molákova a Anny Letenské. 

Podkladní vrstvy komunikací byly v nezbytném rozsahu sanovány, byly také výškově 

upraveny uliční vpusti a přiléhající vjezdy.  
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Veřejné osvětlení na osadě Janová 

Na konci roku částečně zprovozněno - realizace je hrazena s prostředků města Ostravy.  

 

I v tomto roce pokračovala výstavba rodinných domů a to nejen ve významných lokalitách na 

Janové a Přemyšově, ale i v hustě zastavěné části obce. Majitelé se stále častěji zbavují 

velkých pozemků a část z jejich plochy nabídnou ke koupi. Mizí tak travnatá prostranství 

mezi domy, které tak mají k sobě stále blíže. Zájem o výstavbu v naší obci nepolevuje. 

Zimní údržba komunikací v roce 2016 pokračovala ve stejném systému jako v minulém 

roce. Ten se osvědčil ve třech úsecích: Horní Polanka, Dolní Polanka a Janová s Přemyšovem. 

Plochy obhospodařují místní firmy Ulman s.r.o. a Spáčil s.r.o. a Družstvo vlastníků. Celková 

délka udržované sítě je 52 km. Zimní údržba chodníků v délce 11 km, ostatních veřejných 

prostranství a veřejných parkovišť na ploše 5 000 m
2
 spadá do povinností polanské údržby. 

                                                           

 

12. ŠKOLY 

 

Ve vedení Základní školy Heleny Salichové v roce 2016 nedošlo k výraznějším změnám. 

Učitelský sbor má v čele ředitele RNDr. Josefa Tepera se zástupkyní ředitele Mgr. Šárkou 

Sýkorovou. Vedoucí učitelkou odloučeného pracoviště je Mgr. Markéta Pastrňáková. Ke 

změně došlo ve funkci výchovného poradce, kterou plně převzal Mgr. Jiří Sikora po Mgr. 

Jarmile Stillerové, která koncem června 2016 odešla do důchodu. Další klíčové funkce 

v oblasti výchovy a vzdělávání zastávají Mgr. Olga Macková a Mgr. Patrik Molitor 

(environmentální výchova), Mgr. Petra Staňková (preventista sociálně patologických jevů) a 

Ing. Pavel Richter (garant informačních technologií).  V ekonomickém úseku pracovala Marie 

Hurníková (ekonom a vedení sekretariátu školy) a Miluše Vyvialová (účetní). V učitelském 

sboru bylo celkem 23 pedagogů, z toho 5 mužů. K výčtu osobností, které formují naši mladou 

generaci patří 2 asistentky pedagoga i 3 vychovatelky. Škola nabízí vyžití v deseti (!) 

zájmových kroužcích, aktivní je také Klub rodičů při ZŠ H. Salichové, jenž je 

spolupořadatelem některých zajímavých akcí. Kapacitně budova nové školy postačuje 

k zajištění výuky všech žáků v dobře vybavených učebnách. Prvního září školního roku 

2016/2017 nastoupilo do ZŠ 385 žáků, z toho bylo 55 do prvních tříd.   

Důležitou událostí v životě školy byla generální rekonstrukce elektrických slaboproudých i 

silnoproudých rozvodů, včetně zavedení nouzového osvětlení a zabezpečovacího kamerového 

systému. V prostoru mezi tělocvičnou a kotelnou byl vybudován areál pro sportovní 

volnočasové aktivity. Nadále je udržováno partnerství škol se ZŠ Prokopa Diviše ve Znojmě - 

Příměticích a ZŠ Starozagorská 8 v Košicích na Slovensku. Na podzim tuto školu navštívila 

delegace pedagogů se zástupci obce. Tento tematický zájezd byl směrován i do maďarského 

Sarospataku - univerzitního města, kde v létech 1650 až 1654 působil J.A.Komenský. Dále se 

pro žáky snažila škola zajistit celou řadu akcí ve spolupráci s Klubem rodičů a s ostatními 

sportovními a zájmovými spolky v obci. 

 

Součástí školy je i školní jídelna, která má kapacitu na přípravu 500 jídel. Počet 

připravovaných jídel se denně pohybuje kolem 390 porcí. Cena za oběd pro mladší žáky je 

23,- Kč, obědy pro starší žáky je za 25,- Kč a obědy pro občany jsou za 59,- Kč. Poslední 

větší rekonstrukce proběhla ve školní kuchyni v roce 2005, ale už teď je zřejmé, že do 

vybavení by bylo potřeba dokoupit ještě jeden konvektomat, neboť přibyli noví strávníci a 

vaření v konvektomatu je oproti klasickým troubám daleko rychlejší. Používá se v něm jen 

malá spotřeba tuku, maso je šťavnatější a dá se v něm prakticky uvařit, upéct, udusit a usmažit 

skoro vše. Velkou výhodou je pro naše občany i to, že kolektiv kuchařek dovede připravit i 

teplou stravu a studené mísy na rodinné oslavy, plesy, svatby, schůze apod. 



 14 

Vedoucí školní jídelny je paní Karin Krůlová, která má k ruce i další čtyři kuchařky a jednu 

na poloviční pracovní úvazek. Od ledna nastoupila do školní kuchyně paní Petra Slavíková, 

která si během měsíce února až dubna udělala rekvalifikační kurz kuchařky. Dlouholetá 

hlavní kuchařka paní Jaroslava Stieberová odešla na jaře 2016 do důchodu. Školní družina má 

kapacitu 120 žáků. 

 

Klub rodičů a přátel ZŠ Heleny Salichové je spolek složený ze zástupců rodičů žáků zdejší 

školy a pravidelně každým rokem společně se školou a dalšími spolky organizují kulturní 

akce pro děti, jejich rodiče a kamarády. V říjnu klub zahajoval školní rok první akcí, a to 

Stezkou odvahy, v listopadu pokračoval Lampiónovým průvodem, mikulášskou nadílkou a v 

únoru klub zorganizoval ve spolupráci se ZŠ a Hokejovým klubem ve škole Šmoulí maškarní 

ples. Na  ples pro děti zavítaly oblíbené modrobílé postavičky „Šmoulů“, kdy během 

maškarního reje připravili několik soutěží. Děti si vyzkoušely své dovednosti, bystrost i 

týmovou spolupráci; odměnou jim pak byla drobná sladkost. Oživením programu bylo 

dojemné vystoupení malinkých hasičů z Klimkovic, kteří návštěvníkům předvedli zásah 

záchranářů v případě požáru, tonutí ve vodě a dopravní nehody. Od publika si zasloužili 

bouřlivý potlesk doprovázený i ukápnutou slzou dojetí. Vrcholem každého správného plesu je 

tombola a nebylo tomu jinak ani zde. Z bohaté tomboly měla většina dětí nemalou radost. 

Následující novou akcí byly v březnu „Velikonoční dílny“ konané opět v prostorách školy, 

kde se děti učily vyrábět pomlázky a tvořit velikonoční věnce z dekorací žlutých kuřátek, 

břízového proutí a kopretin. Poslední dubnovou sobotu na „Pálení čarodějnic“ svým 

dováděním vyrušila tato akce z jarního odpočinku nemálo místních občanů. Je to takový 

podivný zvyk, že když se sejde mladá chasa, vždycky je kolem spousta hlomozu. V toto 

sobotní odpoledne kolem sletové louky, kdo se nenechal zastrašit košťaty, si mohl v sokolské 

„jedové chýši“ poručit pohárek medoviny nebo korbel chmelového moku. Mohl i jen tak 

posedět na jarním sluníčku a sledovat veškeré odpolední rejdění. Letos bylo možno 

zahlédnout ty nejmladší, jak zápolí s úkoly, které připravili chasníci z Hokejového klubu 

Polanka. Malí kouzelníci (kluci i holky) házeli dračím vejcem do koše, na udici chytali „v 

rybníce“ klíče, holou rukou lovili poklad ze džberu plného „sajrajtu“ nebo shazovali dřevěné 

kuželky. Tradičně se zde dbá i na rovnováhu živlů a dříve než zaplál velký očistný oheň, dala 

se prostor i vodě. Ta byla tentokrát zpřítomněna v hasičských cisternách. Nejdříve vystoupili 

malincí hasiči z Klimkovic a potom Polanští dobrovolní hasiči proměnili kus louky v bílé 

pěnové hřiště. Kdo setrval až do setmění, mohl se přidat k magickému rituálu, jehož smyslem 

je zbavit se toho, co nás tíží. Úderem osmé večerní hodiny byla zažehnuta velká vatra. 

Čarodějnický rej kouzelně zakončil na potemnělé obloze pestrobarevný ohňostroj. Velký dík 

za poskytnutí sletové louky patří TJ Sokol Polanka, dále Klubu rodičů a přátel při ZŠ HS a 

vůbec všem zúčastněným osobám a firmám, které se podílely na zdárném průběhu letošního 

„pálení“.      

 

Základní umělecká škola Heleny Salichové v Polance nad Odrou se nadále podílela na 

organizaci různých kulturních akcí v obci. Zde je krátký výčet nejvýznamnějších okamžiků 

roku 2016: 

„Od ledna do května 2016 probíhala jednotlivá kola soutěže ZUŠ ČR ve hře komorních 

souborů s převahou smyčcových nástrojů, komorní hře s převahou dechových nástrojů a ve 

hře na akordeon. Nejdále jsme se dostali v oboru komorní hra s převahou dechových nástrojů, 

konkrétně ve hře dua na zobcovou flétnu. Naše žákyně Daniela Bártová a Michaela Oudová 

získaly v celostátním kole 2. místo. V roce 2016 získal významné ocenění náš dlouholetý 

pedagog Jindřich Czerný. U příležitosti dne učitelů mu byla ministryní vlády ČR paní 

Valachovou předána medaile MŠMT za dlouhodobou vynikající pedagogickou činnost. K této 

příležitosti jsme 28. května v Dělnickém domě v Polance uspořádali slavnostní koncert 
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bývalých žáků pana učitele Czerného. V září 2016 naše škola připravila krátký koncert žáků 

k příležitosti setkání s jubilanty v Dělnickém domě. V prosinci účinkovali naši žáci u 

rozsvěcení vánočního stromu a pak následovala série tradičních adventních koncertů žáků i 

učitelů. Změnu jsme připravili v souvislosti s koncertem učitelů v Polance. Poprvé jsme tento 

koncert pořádali v sále Dělnického domu, který jsme pro navození adventní atmosféry 

vyzdobili motivy chrámových oken. V průběhu roku jsme se podíleli na vítání občánků 

v Polance, kde pravidelně zajišťujeme hudební vystoupení našich žáků. 

Škola má několik odloučených pracovišť v Ostravě - Porubě, Krásném Poli a Kyjovicích. 

V ZUŠ v Polance vyučuje 10 pedagogů. Škola má přibližně 120 žáků v hudebním oboru a 60 

žáků ve výtvarném oboru. V hudebním oboru v Polance probíhá výuka hry na klavír, na 

kytaru, na housle, na dechové nástroje, bicí a výuka zpěvu. Pedagogové naší ZUŠ jsou členy 

nejrůznějších hudebních uskupení, mimo jiné souboru Polanští písničkáři, kteří působí nejen 

v Polance, ale také v celém ostravském regionu“, dodal ředitel ZUŠ Mgr.art. Petr Kotek.  

 

Mateřskou školu ve školním roce 2015/2016 navštěvovalo 140 dětí. Zaměstnanců bylo 

celkem 19, z toho 10 učitelek, 1 asistent pedagoga pro dítě s autismem a 8 provozních 

zaměstnanců. Jak nám sdělila ředitelka MŠ v Polance paní Pavla Nevímová, tak školka opět 

pořádala spoustu akcí pro děti, ale také pro rodiče a rodinné příslušníky jako například: 

Dětský den v areálu školky, tradiční Maškarní ples v Dělnickém domě pro děti z Polanky. 

Dále se děti mohly v rámci školy zúčastnit lyžařského výcviku a předškolní děti se mohly 

zúčastnit výcviku plaveckého. I nadále funguje velice dobrá spolupráce všech školských 

zařízení v obci a to mezi MŠ, ZŠ a ZUŠ. Budova mateřské školy prošla letos rekonstrukcí, 

kdy z původního nefunkčního bytu byly zřízeny administrativní prostory, které školce 

v minulosti dosti chyběly. 

                                  

 

13. KULTURA, ZÁBAVA  A  VOLNÝ ČAS 

  

Knihovna v Polance se stala místem setkávání dětí i dospělých, ale také platformou poučení a 

zábavy. Místní knihovna v Polance nad Odrou je jednou z poboček Knihovny města Ostravy. 

V Polance je půjčovní doba knih v pondělí a čtvrtek od 13 do 18 hodin a v úterý od 8 do 15 

hodin. O pobočku knihovny se stará Karla Zábojová, která nám mimo jiné sdělila. „I v roce 

2016 v knihovně proběhlo spoustu úspěšných akcí. Pro dospělé čtenáře knihovna připravila, 

výstavy, vernisáže, koncert s country skupinou Sedlband. Také pro dětské čtenáře byly 

připraveny akce a to např. (soutěže, besedy s Policií České republiky, kde se děti dozvěděli o 

práci kriminalistů, výtvarné dílny, výlet do ZOO, Bingo, které je velice populární soutěž a již 

tradiční Nocování v knihovně a jiné akce. Akce pro děti finančně zaštiťuje ÚMOb Polanka, 

který knihovně každý rok poskytuje grant, a díky tomu můžu na dané akce nakoupit odměny. 

Děti pravidelně chodí na knihovnické lekce a besedy. V září se knihovna zapojila do 

celorepublikového projektu Lovci perel. Finanční prostředky ve výši 5 000,- Kč na tento 

projekt poskytlo Družstvo vlastníků z Polanky. Pro nejmenší děti a rodiče na mateřské 

dovolené nadále probíhal každý týden ve čtvrtek klub Broučci. Tento klub je rodiči a dětmi 

velice žádaný a poměrně dost navštěvovaný. I letos proběhla Mikulášská nadílka, kde nás 

přišel do knihovny navštívit Mikuláš s čertem. Řekla bych, že čtenáři, ať už dospělí či děti, 

knihovnu navštěvují rádi a já se budu nadále snažit, aby tomu tak bylo i do budoucna. 

V příštím roce knihovna plánuje založení klubu pro seniory. V roce 2016 bylo registrováno 

celkem 506 čtenářů z toho 227 dětí“, poznamenala knihovnice paní Karla Zábojová. 

 

Místní kino v Polance promítá od  roku 1929 ve stále stejné budově na ulici Janovská. 

Generální opravou v roce 1972 bylo přestavěno na širokoúhlé, kde pod hlavičkou Městské 
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správy kin promítalo do roku 1990. V roce 1991 se provozovatelem kina stal Úřad městského 

obvodu Polanka nad Odrou. Pro vysokou finanční náročnost promítání byl v roce 2008 

vyhlášen konkurz na soukromého provozovatele kina. Provozovateli se stali Jiří Adamec a 

Zdeněk Vavroš. Po přicházející vlně digitalizace došlo v roce 2012 k zásadní změně 

promítání. Kino bylo zdigitalizováno, zvuk byl zcela vyměněn a místo stávajícího MONO 

nastoupilo Dolby Digital 5+1. Provozovatelem se stává občanské sdružení Retrostar – nyní 

zapsaný spolek Retrostar. 

V roce 2016 v kině proběhlo 68 kinopředstavení a potřetí se zde konal dvoudenní 

Mezinárodní festival outdoorových filmů. Celkem byla návštěvnost 2 950 návštěvníků. 

V květnu Polanku navštívil známý herec a bavič Josef Dvořák se svým divadlem, kde 

předvedli  hru S pydlou v zádech a v listopadu pak v kině vystoupila dvojice bavičů Karel Šíp 

a Josef Náhlovský. Obě představení byla vyprodána a setkala se s velmi příznivým ohlasem 

diváků.  V kině se jako každý rok pořádají vystoupení školky pro rodiče a prarodiče, volby do 

místních zastupitelstev, koncerty hudebních a vystoupení divadelních skupin, zkoušky a 

koncerty Dechové hudby Polanka. 

 

Dechová hudba Polanka je nejstarším kulturním souborem v obci, který byl založený v roce 

1919 a tak v roce 2014 oslavila výročí - 95 let nepřetržitého trvání. Na vánočním koncertě 

2013 se se svými posluchači i hudebníky definitivně rozloučil a dechovku opustil jeho 

umělecký vedoucí a dirigent Jaroslav Král, který za dirigentským pultem stál celých 51 let. 

V současné době je kapelníkem a dirigentem Jiří Adamec, druhým dirigentem se stala Božena 

Turoňová. Hudba má nyní 23 stálých členů a v roce 2014 navázala těsnou spolupráci 

s Hudebním sdružením Vítkovák. Ten s Dechovou hudbou Polanka absolvoval jarní, 

podzimní i vánoční koncert v sále místního kina, kde má polanská dechová hudba své 

domovské zázemí. Oba spojené orchestry odehrály v lednu i Novoroční koncert 

v Třebovickém Altánu. Z velkého orchestru se vyčleňuje malá dechová osmička, která na 

požádání vyhrává při různých příležitostech jako např. pouť v Hrabyni, rozsvěcování 

vánočního stromu, který se uskutečnil letos poprvé v areálu Dělnického domu, dále při 

oslavách a různých jubileích. Dechová hudba Polanka úzce spolupracuje s pohřební službou 

Charitas z Nové Bělé. 

 

„V roce 2016 jsme posílili naše řady Polanských písničkářů o paní Šárku Podolskou, která 

posílí zpěváky a v září se ujal technické stránky souboru pan Jaromír Turoň“, sdělila 

kronikářka paní Pavla Slívová. „Soubor má 16 členů, z toho 5 muzikantů, 10 zpěváků a 1 

technika. Uměleckou vedoucí je nadále paní Božena Turoňová. I v letošním roce jsme 

program přizpůsobili posluchačům, převážně seniorům. Vystupovali jsme celkem 18 krát a to 

například v Klubu Parník v Ostravě pro městský obvod Moravská Ostrava a Přívoz, dále v 

Centru volného času v Porubě pro městský obvod Poruba a v Dělnickém domě v Polance pro 

jubilanty z Polanky. Dne 2.10. jsme nově vystupovali i v Obecním domě ve Zbyslavicích na 

oslavách Mezinárodního dne seniorů. Dne 7.11. jsme přijali pozvání vystoupit v sále místního 

kina v Polance jako předzpěváci  skupiny  Nezmaři. Pro toto vystoupení jsme si celý program 

upravili. Dále jsme přivítali a společně oslavili krásná jubilea členek našeho souboru a to paní 

Věry Tomášková a paní Boženy Turoňové. Protože jsme dobrá parta, scházíme se i mimo 

vystoupení jako například při smažení  vaječiny nebo při prázdninovém posezení s písničkou. 

Celý letošní program 2016 se hodně líbil jak nám, tak i posluchačům, a proto jsme se 

rozhodli, že v lednu příštího roku natočíme DVD a CD“, dodala paní kronikářka. 

 

Historie kostelního sboru při kostele sv. Anny v Polance nad Odrou se začala psát v roce 

1991 a to 24. dubna, kdy se konala první zkouška. Na ní přišly čtyři ženy: Miroslava 

Červeňová (soprán), Irena Martinková, Zdeňka Vavrošová (alt) a Marie Krejčí, která byla 
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varhanici a zároveň se stala i vedoucí kostelního sboru. Postupně začali přicházet i další 

členové – zpěváci. Během dalšího času se sbor rozrostl až na 28 členů. Při některých 

vystoupeních hostovali i mužské sólové hlasy: Jan Raida (bas), Petr Kůdela (bas) a František 

Podškubka (tenor).  

Varhanní doprovod sboru při liturgii zajišťovala až do roku 2001 paní Stanislava 

Moutelíková, která se stala varhanicí v rodné obci po výstavbě nového kostela ve Vřesině. Od 

té doby zpívá sbor formou ,,a capella“ tzn. bez dirigenta, za varhanního doprovodu Marie 

Krejčí, která vykonává funkci varhanice od roku 1990 do dnešních dnů. Během uplynulých let 

se rozvíjí spolupráce se Základní uměleckou školou  Heleny Salichové v Polance. Vrcholem 

vánočních koncertů ZUŠ bylo provedení některé z klasických vánočních mší. Sbor posílili 

učitelé ZUŠ a jejich hosté, hudební doprovod zajišťovali učitelé ZUŠ a hostující 

instrumentalisté. 

Vystoupení sboru neodmyslitelně doprovázelo všechny významné polanské akce, které byly 

spjaty s kostelem sv. Anny jako např. 580. výročí vzniku obce a posvěcení obecního praporu, 

posvěcení hasičského praporu, stoleté výročí benedikce kostela, návštěvy biskupů Josefa 

Hrdličky a Františka Václava Lobkowicze spojené s biřmováním, posvěcení znovu 

nalezeného orelského praporu a oslavy výročí založení orelské jednoty v Polance. 

Sbor pravidelně vystupuje a svým zpěvem doprovází církevní liturgické slavnosti - 

Velikonoce, Vánoce, pouť, první svaté přijímaní dětí. Každoročně sbor pořádá vánoční 

koncert, jehož výtěžek věnuje na opravy kostela. Jeho realizace je možná jen díky obětavému 

varhannímu doprovodu varhaníka Církve československé husitské pana Pavla Krále, pod 

dirigentskou taktovkou Marie Krejčí. Členové kostelního sboru se účastní i aktivit farnosti, 

jednoty Orel Polanka, MO KDU – ČSL jako je např. smažení vaječiny spojené s oslavou Dne 

matek, pochod Poodřím, Noc kostelů, zájezd na orelskou pouť, rozloučení se školním rokem 

na farské zahradě a v zimních měsících společenský večer. Nelze zapomenout ani na hostující 

vystoupení v Charitě Hrabyně, v Centru sv. Kláry u příležitosti slavnosti jejich patronky sv. 

Kláry a to v měsíci srpnu. 

Rok 2016 byl milníkem v činnosti sboru. Po dvaceti pěti létech svého působení ukončili 

někteří členové svou aktivní činnost vzhledem ke svému věku a ke zdravotním potížím. Sbor, 

který započal další čtvrtstoletí jeho práce, čítá v současnosti 14 členů, včetně vedoucí sboru a 

varhanice Marie Krejčí. Dále to je 6 sopránů (Dana Korčáková, Marie Bergrová, Bedřiška 

Vlčková, Miroslava Červeňová, Milada Neuwirtová a Eliška Lichá), 4 alty (Zdeňka 

Foltýnová, Marie Zdrálková, Oldřiška Sladká a Zdeňka Parmová), 1 tenor (Alis Neisar), 2 

basy (Bohumil Neuwirth a Miroslav Berger). Sólisty sboru jsou paní Miroslava Červeňová a 

Milada Neuwirthová jako soprán a pan Bohumil Neuwirth jako bas. V roce 2013 byl 

proveden soupis farního hudebního archivu. Ten obsahoval 294 titulů. Z toho sbor za léta 

svého působení nezpíval jen 98 titulů, protože to jsou skladby, které jsou určeny pro velké 

sbory, orchestry a sólisty. Od té doby v archivu přibyly další nové tituly. K provedení volí 

polanský kostelní sbor jen skladby úměrné počtu zpívajících a jejich schopnostem. Veškerá 

činnost sboru je doposud  zachycená ve dvou kronikách.  

 

Základní organizace Českého zahrádkářského svazu v Polance evidovala v roce 2016 

celkem 74 členů. Více nám sdělila tajemnice ZO ČZS paní Anna Himlarová. „V měsíci lednu 

bylo zajištěno pohoštění pro členy ZO ČZS, kteří se podíleli na přípravě vánoční výstavy 

v roce 2015. Společenský večírek se ZO ČSCH v Polance byl uspořádán jako každoročně 

v měsíci únoru. Výroční členská schůze konaná dne 10. března zhodnotila činnost ZO za rok 

2015 a nastínila výhled na letošní rok. Dne 13. dubna se uskutečnil jednodenní zájezd. Náplní 

tohoto zájezdu byla exkurze do cukrářské výrobny Marlenka v Lískovci u Frýdku Místku, 

dále návštěva Pohankového mlýna u mlynáře pana Šmajstrly v Trojanovicích. Společné 

posezení bylo připraveno v restauraci U Kociána v Trojanovicích. Zpáteční cesta byla spojena 
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s prohlídkou a výkladem v miniarboretu U Holubů ve Staříči. V měsíci květnu jsme připravili 

dvoudenní zájezd do Prahy. V sobotu 14. května byla prohlídka pražských zahrad s paní 

průvodkyní, večer návštěva Křižíkové fontány. V neděli dne 15. května byla zajištěna plavba 

lodí do Troje, spojena s návštěvou pražské zoologické a botanické zahrady. Zahrada se 

nachází na malebné stráni v Tróji. S dvaadvaceti tisíci druhy rostlin jsme viděli osázené 

rozsáhlé venkovní expoziční plochy, Japonskou zahradu i památkově chráněnou vinici s kaplí 

sv. Kláry a viničním domkem z 18. století s vinotékou. V odpoledních hodinách byla plavba 

lodí nazpět a vlakem směr Ostrava. Tohoto zájezdu se zúčastnilo 25 účastníků, z toho 15 

členů ZO ČZS. Hodnocení zúčastněných bylo kladné, s přáním napříště  uspořádat zájezd do 

Průhonic. Členská schůze konaná dne 10. listopadu byla inspirována nadcházejícím adventem 

a hlavně zaměřena na přípravu vánoční výstavy s řemeslným jarmarkem. Na základě velkého 

ohlasu vánoční výstavy roku 2015 nám vyšel vstříc starosta obce pan Bochnia. Ve spolupráci 

s obcí nám nabídl možnost uspořádat naši vánoční výstavu s řemeslným jarmarkem spolu 

s rozsvícením vánočního stromu. Vánoční výstava s řemeslným jarmarkem proběhla ve dnech 

3. a 4. prosince ve všech prostorách Dělnického domu a setkala se opět s velkým ohlasem. 

Tentokrát jsme zaznamenali v naší kronice přes tisíc podpisů našich spoluobčanů, což potěší, 

ale rovněž zavazuje k tomu, abychom jako spolek zahrádkářů nezklamali a opět něco hezkého 

připravili,“ dodala paní Himlarová. 

 

Myslivecký spolek Poodří v Polance má své sídlo na ulici Za humny 126. Funkci předsedy 

v roce 2016 vykonával Mgr. Aleš Neuwirth, funkci místopředsedy pan Jiří Horák. Ve výboru 

spolku dále v uplynulém roce pracovali Václav Brož, Pavel Foltýn, Vladislav Holub, Jaromír 

Kotala a Radomír Malík. Myslivecký spolek Poodří měl v tomto roce 17 členů, kteří svou 

činnost vykonávají v souladu se zákonem o myslivosti. V roce 2016 byl do spolku na tzv. 

zkušební dobu přijat mladý myslivec pan Jan Hampl a jako adept pan Vašek Michalčík.  

Členové spolku provozují výkon práva myslivosti v honitbě Polanka nad Odrou při plném 

vědomí, že část honitby je součástí Chráněné krajinné oblasti Poodří. Rybníky a Blücherův les 

jsou zakomponovány do Národní přírodní rezervace Polanská niva. Honitba v Polance má 

výměru 1 300 ha. Je to převážně zemědělská půda, lužní lesy (např. Blücherův, Přemyšov, 

atd.), vodní plochy, které tvoří rybníky v majetku Chov ryb Jistebník, řeka Odra, Polančice, 

strouha Mlýnka, dva Polní rybníky a Bartošovy rybníky.  

Výskyt zvěře je následující: převažuje zvěř srnčí, nízké stavy představuje zvěř zaječí, bažantí 

a dále jsou to divoké kachny, husy, holub hřivnáč, koroptev polní, liška obecná, kuna lesní a 

jezevec lesní. Přechodně bývá i zvěř černá a náhodně zvěř jelení. V posledních letech došlo 

také k významnému zvýšení stavů bobra evropského, kormorána velkého a vydry říční, kdy 

kormorán a vydra neskutečně plundrují nejen říční toky (řeku Odru, Polančici, strouhu 

Mlýnku), ale také chovné Polanské rybníky. Již se pomalu stává minulostí, že při pochůzce 

např. po březích řeky Odry bylo možno pouhým okem kolem krajů řeky zahlédnout spoustu 

rybí drobotiny včetně ryb větších jako např. jelce, perlíny, podoustve.   

Z historie polanských myslivců se můžeme dozvědět, že dle ústního podání bylo právo 

myslivosti v honitbě Polanka vykonáváno už od dob První republiky. Z té doby se traduje, že 

myslivost provozovalo pouze pět myslivců.   Po roce 1948 vnikla tzv. lidová myslivost a bylo 

založeno Myslivecké sdružení v Polance. Teprve od roku 1969 existují doložitelné záznamy, 

které dokumentují vývoj myslivosti v honitbě Polanka. Největší počet členů sdružení byl 

v roce 1985, kdy členskou základnu tehdy tvořilo 33 myslivců. Ještě v roce 1970 bylo 

v honitbě Polanka uloveno 279 zajíců, 379 bažantů a 5 kusů srnčí zvěře. Od sedmdesátých let 

dochází k trvalému úbytku drobné zvěře. Zajíc a bažant svými stavy jsou na nejnižší hranici 

tzv. kmenových stavů. Koroptev se vyskytuje sporadicky (v počtu dvou desítek kusů). 

Členové spolku se intenzivně podílí na revitalizaci přírody, jako např. vysazování nových 

remízků a jiné krytiny (topinambura). K tomuto účelu spolek zakoupil už druhý pozemek a 
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část dalších pozemků má v pronájmu. V zimním období ochraňuje zvěř, a to tzv. 

přikrmováním. Nedílnou součástí mysliveckých aktivit je sběr plodin a získávání potřebného 

krmiva od Družstva vlastníků Polanka, se kterým v současnosti existuje vynikající spolupráce. 

Dle možností provádějí myslivci ochranu zvěře při senosečích.  

Nedílnou součástí české myslivosti, která byla zařazena na seznam nehmotného kulturního 

dědictví České republiky, jsou myslivecké zvyky a tradice. První místo však bezesporu patří 

úctě ke zvěři, a to jednak volně žijící v honitbách, a jednak ke zvěři ulovené. Samozřejmostí 

je úcta a ohleduplnost mezi členy spolku, tzv. pány bratry, kdy přijetí nového člena spolku se 

děje čestným pasováním. K mysliveckým tradicím dále patří myslivecké fanfáry a hlaholy 

v podání mysliveckých trubačů. K tradicím rovněž patří společenská setkání v měsíci 

myslivosti – červnu. Neodmyslitelným kulturním počinem pro širokou veřejnost je 

každoroční tradiční Myslivecký ples, který je odedávna konán v Dělnickém domě. 

 

„Místní skupina Českého červeného kříže měla v tomto roce 147 členů a to i přesto, že 

několik našich členů letos zemřelo, ale přistoupili k nám zase noví členové. Průměrný věk 

členské základny byl 73 let“, sdělila na úvod kronikářka paní Blažena Králová a dále 

pokračovala. „ I letos jsme navštívili s kytičkou a bonboniérou 48 našich členů, kteří dosáhli 

75, 80 a více let. Dokonce 7 členů mělo 90 a více roků. Nezapomněli jsme ani na ty, kteří 

dosáhli 60, 65 a 70 let. Těm jsme poslali blahopřání. Předsedou skupiny byl nadále Miroslav 

Berger, jednatelkou Marie Bergrová, pokladnicí Věra Tomášková. V revizní komisi zůstaly 

Miluše Böhmová a Jana Vavrošová. Dále zde pracovaly Marie Neuwirthová, Blažena Králová 

a několik dalších úsekových důvěrníků a to Květuše Bergrová, Ludmila Dluhošová a Danuše 

Korčáková. Dne 17.2. 2016 se téměř 100 členů sešlo na valné hromadě v Dělnickém domě. 

Po projednání všech bodů programu jsme si vyslechli i velmi zajímavou přednášku MUDr. 

Marty Pískovské o očkování. V květnu jsme zorganizovali jednodenní zájezd na Javorník. Pro 

velký zájem jsme jeli dvěma autobusy a bylo nás 98. Cestou jsme se zastavili v Rožnově pod 

Radhoštěm, kde jsme se vystřídali při prohlídce nádherného Světa kamenů a při exkurzi ve 

firmě Unipar s výrobou aromatických svíček. Zájezd jsme zakončili na Javorníku obědem. Ze 

slovenského Makova za námi přijel harmonikář, který doplnil velmi pěknou atmosféru, kterou 

nám připravil vedoucí penzionu. Už pátým rokem, ve spolupráci s oblastním spolkem ČČK v  

Ostravě, organizujeme týdenní pobyt seniorů z Polanky v penzionu na Javorníku. Letos jelo 

43 osob. Jedenáct z nich mělo 80 a více let, a i tito členové se zúčastňovali ranních cvičení 

jógy. V polovině pobytu nám vedoucí penzionu zorganizoval autobusový zájezd na Slovensko 

do Živčákové a Turzovky. Při tomto pobytu je vždy jeden večer věnován folklórnímu souboru 

Makovanka a jeden večer vždy zpestří harmonikář z Makova. Senioři jsou vždy s pobytem 

velmi spokojeni“. 

 

Svaz tělesně postižených (STP) v naší obci působí již 25 let spolu s klubem SPCCH (Svaz 

postižených civilizačními chorobami). Tato organizace byla založena na popud pana Josefa 

Vašíka. První setkání invalidních občanů se konalo 8. 11. 1991 v malém sále místního kina. 

Akci zorganizoval přípravný výbor ve složení Josef Vašík, Libuše Příkopová a Dáša 

Vůjtková. „Tak začalo naše první setkání, kde jsme se radili, jak nejlépe udělat naše 

každoměsíční programy pro své postižené spoluobčany“ píše se hned na druhé straně Kroniky 

klubu, kterou vede od začátku až doposud paní Eva Kalášková, jedna ze zakládajících členek. 

Zahajovací schůzka Klubu tělesně postižených, na které se sešlo 23 občanů, se konala 4. 12. 

téhož roku. Na další schůzi, která se konala 11. března 1992, byl zvolen 40 účastníky výbor 

klubu ve složení: předsedkyně Miroslava Červeňová, učitelka zdejší základní školy, která 

vedla klub téměř 25 let, místopředsedou se stal pan Josef Vašík, jednatelem paní Libuše 

Příkopová, která později byla jakousi spojkou mezi MO v Polance a SPCCH Ostrava. 

Pokladníkem byla zvolena paní Sylva Šebestová, která tuto funkci zastává dodnes a kulturním 
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a sociálním pracovníkem byla paní Eva Kalášková. Do revizní komise byli zvoleni pánové  

Viktor Neuvirt a František Šindelka. Dalšími členy výboru byly paní Foltýsová, Vůjtková a 

Nekorancová. Schůzky, které se konaly a dosud konají vždy odpoledne každou 1. středu 

v měsíci ve školní jídelně, vždycky měly zajímavý program. Po zahájení se gratulovalo 

jubilantům, což se dodržuje dodnes. Oslavenci dostali kytičku a ti, kteří měli kulatiny a 

půlkulatiny, dostali ještě blahopřání od předsedkyně klubu. Paní kronikářka je fotografovala a 

každý si mohl zakoupit památeční foto. Schůzky navštěvovaly i nejrůznější osobnosti a také 

se jich zúčastnili např. bývalý starosta obce pan Přemysl Kaspřík, pan Štěpán Neuwirth, 

spisovatel a místní myslivec zde podepisoval své knížky, které si členové koupili. Pan ředitel 

Jaroslav Král – z titulu funkce kronikáře obce, jim poutavě vyprávěl o její historii. Jako 

hudební doprovod účinkovali jeho syn Pavel – hra na klávesy, paní učitelka Svatava 

Kusiáková – hra na harmoniku nebo pan Josef Hurník – hra na housle. Děti ze základní školy, 

pod vedením paní učitelky Růženy Hruzíkové, s programem ke dni matek navštěvovaly klub 

po několik let. Novoroční posezení s koledami a cukrovím se dodržuje dodnes. V červnu se 

pravidelně smažila vaječina, prvních 10 let u manželů Kaláškových na zahradě, za což jim 

patří veliký dík. Další smaženice se konaly na hřišti TJ Sokol a nyní ve školní jídelně ji 

členům připravují skvělé školní kuchařky. Z každoročních zájezdů jsou pořizovány do 

Kroniky zápisy a fotografie, která obsahuje již dvě velké tlusté knihy. V Kronice rovněž 

nechybí fotografie z mikulášských schůzek, večírků kravatových, šátečkových a jiných 

tombol, rekondicí, výletů a dalších aktivit, kterých bylo za čtvrt století opravdu mnoho. 

Hodně zakládajících členů už mezi současnými členy není a tak potěší fotografie, na kterých 

jsou zvěčněni. V uplynulém roce 2016 měli členové klubu možnost navštěvovat divadelní 

představení a chodit plavat do lázní v Klimkovicích. Někteří členové se mohli zúčastnit 

týdenních rekondičních ozdravných pobytů s lékařským dozorem v horských nebo lázeňských 

hotelích či penzionech. Klub stále pracuje na rozšíření členské základny, která se zmenšila 

téměř na polovinu původního počtu členů. Někteří buď zemřeli nebo pro svůj neuspokojivý 

zdravotní stav se již nemohli zúčastňovat akcí pořádaných výborem STP. V tomto roce 

pracoval výbor STP a SPCCH v tomto složení: předsedkyně Libuše Grossmannová, 

místopředsedkyně Marta Hrachová, hospodář Sylva Šebestová, členky výboru Ludmila Bílá, 

Emilie Návratová, Bedřiška Vlčková a Iveta Lysková. V revizní komise pracovaly Anna 

Holubová, Drahomíra Rohovská a Anděla Waleczková. 

 

Český rybářský svaz v Polance byl založen v roce 1928 a v letošním roce má členskou 

základnu čítající téměř 389 členů rybářů. Z toho je 367 dospělých a 22 dětí. Nejsou to členové 

jen z Polanky, ale také i z okolních obcí Klimkovic, Jistebníku, Staré Vsi nad Ondřejnicí, 

Proskovic, či Staré Bělé. Jejich hlavním lovištěm je řeka Odra a přilehlé tůně, do kterých se 

vysazuje násadová ryba. V posledních létech se vrací do řeky a tůní život, což se projevuje 

většími úlovky ryb. V posledních létech se zde například ulovily štiky, sumci, kapři a jiné 

ryby pěkných hmotností. Místní rybáři loví i v jiných lokalitách, kde mají šanci chytit něco 

většího a především se pobavit. V poslední době místní rybáře trápí někteří predátoři, kteří se 

v polanském revíru rozmnožili, např. bobři, kormoráni a vydry. Vedení tohoto spolku se 

nezměnilo a tak stále vykonává funkci předsedy Milan Šuléř, jednatelem je Jaromír Turoň a 

hospodářem Jaroslav Vavroš. 

 

Základní kynologická organizace v Polance měla na konci roku 2016 celkem 24 členů, kteří  

hospodařili s rozpočtem kolem 25 000 Kč. Finance pocházely pouze z členských příspěvků a 

z jednorázového vstupného návštěvníků výcvikových lekcí. Veřejné výcvikové hodiny 

probíhaly dvakrát týdně. Vzhledem k tomu, že cvičiště je umístěno v zástavbě rodinných 

domů, a je nutno brát ohled na vzájemné sousedské vztahy, nebylo možné ho využít 

v takovém rozsahu, v jakém si ho organizace představovala. Během jara se jim podařilo 
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opatřit nové odkládací kotce v počtu 12 kusů. Materiál si pořídili ze spolkových peněz a 

zhotovili je svépomocí. Kotce byly velmi kvalitně zpracované z pevných materiálů, což u 

nabídky na trhu nenašli. Dne 24.9. zorganizovali zkoušku Základní ovladatelnost psa. 

Zúčastnilo se jí 10 členů se svými psy a všichni v ní prospěli. Byla to první zkouška po více 

jak deseti letech a snad odstartovala další etapu pejskařských aktivit na polanském cvičáku. 

V dnešní době si každý velmi zvažuje čemu obětuje svůj drahý čas, a proto velký dík patří 

všem členům, tohoto spolku, kteří se nezištně a ve svém volném čase zapojili do aktivit ve 

prospěch této organizace.     

 

Rok 2016 prožili Polanští letečtí modeláři jak na letišti, tak díky legislativním změnám i na 

úřadech. Novým předsedou klubu se stal Tomáš Kanclíř a převzal, s krátkým meziobdobím, 

žezlo po svém otci. Na soutěžích se členové klubu umísťovali na předních pozicích a dokonce 

dosáhli na jeden mistrovský titul. Mistrem republiky se stal v kategorii historických modelů 

Libor Kristián. Klub také poprvé uspořádal na svém letišti mezinárodní soutěž v kategorii 

rádiem řízených modelů větroňů, která proběhla ke všeobecné spokojenosti. K absolutní 

spokojenosti chybí jen větší zájem mládeže, ale toto je problém celorepublikový.  

 

Hudební skupina Paradox je stále nejoblíbenější taneční skupinou v Polance, ale i v širokém 

okolí, a to především proto, že hraje písničky známé z minulých let. Hudební skupina hraje 

stále ve stejném složení jako v minulém roce: Jiří Kubica - zpěv, Josef David - zpěv, Martin 

Ulmann - klávesové nástroje a zpěv, Eva Ulmannová - basová kytara a zpěv, Martin 

Lubojacký - bicí nástroje, Ondřej Peterek - sólová kytara. Kapela zůstává věrná svému 

pestrému repertoáru k poslechu a tanci, který uspokojí skoro každého i živému hraní, kdy 

k produkci na rozdíl od většiny současných hudebních uskupení nepoužívá žádné nahrané 

podklady. V roce 2016 odehráli celkem sedm plesů, z toho tři v Polance (Školní ples, Ples 

hokejistů a 6. Vinařský bál), Ples SRPŠ v Horní Datyni, Hasičský ples ve Václavovicích a 

Hasičský ples v Brušperku. Dále odehráli tři svatby (na Slezskoostravském hradě, v Penzionu 

Setina a na zámku v Chalupkách v Polsku) a tři soukromé akce. Z již tradičních akcí zahráli 

například na Dni obce Polanka v areálu Dělnického domu nebo na firemním večírku pro 

Mlékárny Kunín v Garage Clubu v Martinově. 

 

Sboru dobrovolných hasičů vzrostla členská základna díky náboru mladých hasičů na 91 

členů. Po celý rok se sbor snažil uskutečňovat kulturní a společenské akce obdobné jako 

v minulých létech. Z důvodu malého zájmu veřejnosti a špatné organizaci nebyl po dlouhé 

době uskutečněn tradiční hasičský ples, a tak sbor přišel o významný finanční zisk. V únoru 

se sice uskutečnil zájezd na Pustevny, ale této akce se zúčastnilo pouze minimum členů SDH. 

Dále se sbor zúčastnil v soutěži „Požární ochrana očima dětí“, kdy děti ze ZŠ, MŠ a děti SDH 

nakreslily výkresy s požární tématikou a ty nejlepší byly následně oceněny sladkostmi. 

Poslední den v dubnu byla před hasičskou zbrojnicí postavená májka a v tento den byla 

provedena i ukázka hasičského zásahu na hřišti TJ Sokol u akce pálení čarodějnic. V půlce 

května se uskutečnil ve zbrojnici Den otevřených dveří, spojený s náborem mladých hasičů. 

Největší akcí uplynulého roku bylo již 5. setkání hasičů z obcí s názvem Polanka. Letošní 

setkání proběhlo 18.-19. 6. opět v Polánce u Kutné Hory, kde se v roce 2011 uskutečnilo toto 

první setkání. Plný autobus se již nepodařilo zaplnit a tak jedná skupina odjela na místo 

dodávkovým automobilem a druhá skupina odjela vlakem. V polovině roku byly zpracovány 

stavební plány na celkovou rekonstrukci Hasičské zbrojnice, a to hlavně z důvodu 

nevyhovujícího zázemí pro zásahovou jednotku a stísněných parkovacích míst pro zásahovou 

techniku v garáži. Při soutěžích v požárním sportu dosahovalo družstvo mužů SDH pouze 

průměrných výsledků. Výbor SDH proto rozhodl zakoupit novou požární stříkačku, jejíž cena 

dosáhla 135 000,- Kč, což byla velká rána do rozpočtu SDH. Část finančních prostředků se 
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podařila zajistit z ÚMOb a část od sponzorů. Na podzim sbor ještě uskutečnil pro své známé 

hasičský večírek. Během celého roku se nový kroužek mladých hasičů pravidelně scházel ve 

zbrojnici pod dohledem dvou nových vedoucích, kde se malí hasiči učili základům požární 

ochrany. O víkendech se na několika výletech podívali i do okolí Ostravy a rovněž 

absolvovali i několik soutěží. V prosinci na výroční valné hromadě se uskutečnily mimořádné 

volby, které zvolily do funkce starosty SDH Ondřeje Cágu a nový deseti členný výbor.  

V roce 2016 měla zásahová jednotka 16 členů a celkem 8 výjezdů a to: 

03.04. Polanka, železniční koridor, požár suchého porostu  

17.06. Polanka, ul. Svinovská, odstranění nalomeného stromu z komunikace  

17.06. Polanka, ul. Hraničky, odstranění nalomených stromů a větví z komunikace 

21.07. Polanka, ul. U Rybníčku 36/18, požár vybavení kuchyně 

04.10. Polanka, ul. Hraničky 1480/21, odstranění větví z el. vedení 

04.10. Polanka, ul. Za Humny, odstranění spadlého stromu z komunikace  

15.10. Polanka, ul. K Pile, odstranění spadlého stromu na kabel el. vedení  

02.12. Polanka, ul. 1. května 110/184, odstranění spadlého stromu z komunikace 

V rámci školení a výcviku provedli místní hasiči i spoustu práce pro obecní úřad jako 

například pokácení celé aleje ovocných stromů na Janové, pokácení osmi topolů v parku u 

základní školy, dále umytí asfaltových ploch před konáním sportovních a kulturních akcí, 

asistenční hlídky na kulturních akcích a asistenci při kácení a dopravě vánočního stromu. 

Dne 21. ledna 2016 dostali naši hasiči krásný dárek v podobě úplně nového dopravního 

automobilu zn. Mercedes v ceně přes 3,8 mil. korun. To nahradilo zastaralou Avii, která 

sloužila u sboru 17 let.  

Pod polanské středisko Junáku spadá 16. oddíl z Polanky, 43. oddíl Bílí Hadi ze Studénky a 

6. oddíl Jukijové z Petrovic u Karviné. V Polance fungují tři družiny, ve kterých je 20 dětí a 8 

dospělých. Cílem hnutí je rozvíjet v dětech a v mládeži od 6 do 15 let kladný vztah k přírodě, 

vést je k úctě k lidem, pracovitosti, slušnosti a schopnosti rozvíjet sebe sama. Každý týden se 

konaly schůzky v klubovně u Dělnického domu, které jsou vyplněny zajímavým a pestrým 

programem např. sport a hry, trénování skautských dovedností (uzlování, šifrování, vázané 

stavby), rukodělné činnosti, apod. Pozadu nezůstávají ani další vědomosti jako je znalost 

státní hymny, základů české historie a samozřejmě znalosti přírody. Není zapomínáno ani na 

využívání moderních technologií, jako je práce s počítači, focení digitálním fotoaparátem 

nebo orientace dle GPS navigace. Kromě schůzek vyráželi skauti také na výpravy a tábory. 

V únoru skauti vyrazili na Opavsko na zimní expedici Adovaraz, která se ovšem vzhledem 

k počasí musela obejít bez sněhu. Místní skauti se podíleli i na pořádání dětského dne a 

zábavného odpoledne pro děti v naší obci. O prázdninách se skauti vydali na tábor u Fulneku 

závodit v populární soutěži Amazing race, při které poznali kulturu a zvyky mnoha států Jižní 

Ameriky. Na podzim si spolu i s nováčky vyšli na Skalku na Jablunkovsku a navštívili Veselí 

na Moravě. Před Štědrým dnem polanští skauti roznášeli do domácností Polančanů a na 

ostravské úřady betlémské světlo. 

Český svaz chovatelů měl v tomto roce v naší organizací 26 členů z toho 2 mladí chovatelé. 

Rok 2016 zahájili v únoru Společenským večírkem společně se zahrádkáři, který se velice 

vydařil. V březnu na Výroční členské schůzi zhodnotili činnost za uplynulý rok a stanovili 

cíle na tento rok. V dubnu a říjnu proběhlo stolní hodnocení králíků s prodejem a setkání 

chovatelů z blízkého okolí s předáváním zkušeností. Nejvýznamnější akcí našich chovatelů je 

Krmášová výstava králíků, holubů, drůbeže a současně i Okresní výstava mláďat králíků, 

která se uskutečnila v červenci za účastí 44 vystavovatelů. Bylo vystaveno 160 ks králíků, 60 

ks holubů a 13 voliér drůbeže. Místní ZO ČSCH obsadila druhé místo v okresní soutěži 

mláďat králíků. Chovatelé se taktéž účastnili dalších výstav v rámci České republiky 
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v Olomouci, Přerově, Holicích, Týništi nad Orlicí a Středoevropské výstavy v Trenčíně 

s velmi dobrými výsledky. V měsíci říjnu se uskutečnila Okresní výstava drobného zvířectva 

v Krásném Poli, kterou obeslali pan Andla, Sladký, Sýkora a mladá chovatelka Tereza 

Sýkorová a ti vyhráli okresní soutěž v odbornosti králíků.  

Složení výboru bylo následující: předseda -  Václav Urbánek, místopředseda - Ing. Miloš 

Sýkora, jednatel - Václav Andla, hospodář - Milan Polášek, registrátor - Ladislav Sladký, 

předseda kontrolní komise - Ing. Luděk Kopřiva. 

 

Stav členské základy Klubu seniorů (dále jen KS) byl ke dni 1.1. 2016  15  členek. I přestože 

je to početně „malý klub“ tak lze říci, že tento KS měl v uplynulém roce pod vedením 

předsedkyně Radmily Pěknicové a dvou členek výboru poměrně bohatou činnost v rámci 

svého plánu činnosti. V průběhu roku se členky KS pravidelně scházely v 14 denních 

intervalech v malém sále U Friedlů. Další údaje z činnosti KS v roce 2016 nám sdělila 

jednatelka a kronikářka polanského Klubu seniorů paní Jana Vavrošová. „V únoru  náš KS 

navštívila paní Klobásová, pedikérka a kosmetička z Poruby, která zájemkyním provedla  

parafínové zábaly rukou, případně i lakování nehtů. Dále následovala beseda s Jaroslavem 

Králem, který nám ve svém poutavém vyprávění a besedě povyprávěl o období ochotnického 

divadla v Polance. Vyprávění, své vzpomínky, historky vážné, ale převážně veselé, 

dokumentoval fotografiemi a svými pečlivě vedenými chronologickými zápisy. V měsíci 

březnu na naší schůzce proběhla neveřejná prezentace ekologicky šetrných výrobků (aviváže, 

čistící a mycí prostředky, kosmetické a jiné výrobky), vyráběných firmou Eurona, s.r.o., 

Červený Kostelec. V dubnu se některé naše členky zúčastnily akce pořádané místní organizací 

Svazu invalidů, a to výletu do Dobroslavic, kde navštívily „Výstavu panenek“ a poté  

Hvězdárnu a planetárium v Ostravě - Porubě. Koncem měsíce jsme ještě stihly návštěvu 

hostince Verdun s ochutnávkou tvarůžkového tataráku. Převážná většina členek KS se         

17. května zúčastnila jednodenního zájezdu pořádaného místní skupinou Českého červeného 

kříže. Navštívily jsme  výrobu parafinových svíček (firma Biopar)  a výstavu polodrahokamů 

spojenou s prodejem v prodejním středisku Svět kamenů, a to v Rožnově pod Radhoštěm. 

Dále jsme navštívily na Slovensku penzion Javorník - středisko relaxačně ozdravných pobytů  

ČČK v Makově. Lze jen konstatovat, že téměř všechny členky našeho klubu jsou i členkami 

MS ČČK, jedna naše členka je členkou revizní skupiny této organizace a aktivně se podílela 

na organizaci tohoto zájezdu. Po prázdninách se uskutečnil malý vlakový výlet do Opavy a 

tohoto výletu se zúčastnily 4 naše členky KS. Zájezd „Podzimní  Floria 2016  Kroměříž“, 

organizovaný naším KS, se uskutečnil dne 6. října a byl určen jak pro členky našeho klubu, 

tak i pro zájemce z řad našich spoluobčanů, převážně seniorů a počet účastníků zájezdu byl 

47. V rámci dlouholeté tradice, založené dřívějším Klubem důchodců, jsme v měsíci  

listopadu zakoupily pro děti z Dětského domova ze Slezské Ostravy tři dárkové peněžní 

poukázky do Kauflandu a to z finančních darů našich členek. Poukázky byly předány vedení 

Dětského domova dne 8. prosince. Během roku jsme nezapomínaly ani na bývalé členky 

klubu, které z důvodu vyššího věku a ze zdravotních problémů již náš klub nenavštěvují. 

Všem oslavenkyním jsme přinesly písemné blahopřání, darovaly kytičku a donesly jsme jim 

malý dárek. Paní Vlastě Neuwirtové a paní Antonii Krátké jsme namísto dárkových poukázek 

zaplatily zájezd do Kroměříže na výstavu Floria 2016, takže je tento netradiční „dárek 

v podobě zážitků“ potěšil a my jsme měly radost z jejich účasti na zájezdě. V prosinci jsme na 

slavnostním setkání se zástupci naší obce poděkovali všem zástupcům za vzájemnou 

spolupráci a to zejména paní Zdeňce Svobodové, tajemnici obecního úřadu v Polance, za 

vynikající dlouholetou spolupráci s naším KS, u příležitosti jejího plánovaného odchodu do 

starobního důchodu“, uzavřela tuto bohatou činnost v roce 2016 kronikářka KS paní Jana 

Vavrošová.  
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Spolek OREL v Polance je součástí župy Kadlčákovy. Při pohledu na činnost v rámci 

jednoty, župy a celého roku je akcí pořádaných jednotlivými jednotami docela dost. Jednoty, 

které vlastní svoje prostory, tělocvičny nebo celé orlovny, mají ke sportovní činnosti blíže, 

zvláště mají-li mladou členskou základnu, jsou na tom lépe než ostatní jednoty, které tuto 

možnost nemají. Získávat mladé v této jednotě, pro sportovní nebo kulturní  činnost, je 

nelehký úkol. Rozvíjí proto činnost jen v rámci jejich možností a sil, činnost kulturní, 

sportovní a duchovní, tu s většími, tu s menšími úspěchy nebo radostmi. Tato činnost se 

stabilizovala a každým rokem se s malými obměnami k ní spolek vrací a uskutečňuje akce, o 

které je zájem a na které stačí. Jejich příznivci a podporovatelé jsou přínosem v činnosti a za 

to jim patří poděkování. Úspěšné plesy ORLA začaly po dvou-třech letech skomírat a velký 

úbytek hostů přinutil pořadatele k zeštíhlení této masopustní akce. V letošním roce se ples 

uskutečnil v hospůdce u Machů pro cca 50 hostů. Pochod Poodřím je stále velkým tématem 

celoroční práce, proto se členové spolku budou snažit Poodří ještě více propagovat, aby 

zájem ještě zvýšili, a to hlavně mladých občanů Polanky.    

Jednota ORLA se úspěšně podílí i na duchovní činnosti polanské farnosti včetně prací okolo 

kostela a fary. V závěru roku byla zahájena oprava věže kostela, na které se podle možností 

členové budou účastnit. 

Zde jsou uvedeny akce jednoty a župy v roce 2016: 

Dne 6. února - ples OREL – KDU – ČSL  

Dne 3. března - výroční schůze  

Březen - účast na turnaji v kuželkách v Lichnově  

Březen - volejbalový turnaj Štramberk - župa  

Duben - turnaj v kuželkách Lichnov - župa 

Dne 1. května - župní pouť F-M - župa   

Dne 15. května - smažení vaječiny o Svatém Duchu s oslavou Dne matek v Polance   

Červen - setkání rodin Šenov - župa   

Červen - putování Poodřím - župní akce, která se uskuteční tradičně v Polance  

Dne 20. srpna - cyklopouť na Svatý Hostýn - župa  

Dne 21. srpna - pouť na Svatý Hostýn - autobusový zájezd - ústřední akce 

Září - cyklovýlet a turistický výšlap na Lysou Horu - župa  

Září - vyjížďka na kolech po Polance 

Dne 28. září - Svatováclavská Horová pouť ve Štramberku - župa 

Říjen - orelský den sportu v Havířově - župa 

Listopad - volejbalový turnaj ve Štramberku - župa 

Listopad - Orlovnacup florbal v Třebovicích - župa  

Listopad - Orelský míček v Šenově - župa  

Listopad - kuželkářské odpoledne v jednotě Orel Lichnov  

Prosinec - mikulášská nadílka + divadlo v Polance 

Prosinec - vánoční turnaj ve stolním tenise - Staré Město u F-M - župa   

 

 

14. TĚLOVÝCHOVA A SPORT 

 

V Dělnické tělocvičné jednotě Polanka nad Odrou, o. s. (DTJ) byl v roce 2016 členskou 

schůzi zvolen nový tříčlenný výbor DTJ. Předsedou se stala Mgr. Renata Mutinová, členy 

výboru zůstali Ing. Jaromír Friedel a Jiří Gramel. Stav členské základny k 31.12. 2016 byl 

následující: dva kolektivní členové (SK Házená Polanka nad Odrou, z .s. a VK Polanka nad 

Odrou, z. s.) a 42 individuálních členů. 

Všichni individuální členové jsou zapojeni do činnosti oddílu ASPV. Předsedou oddílu se 

v roce 2016 stala paní Ivana Olšáková a vyměnila dlouholetou předsedkyni paní Bohuslavu 
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Sojkovou. Oba kolektivní členové začali v roce 2016 zajišťovat svoji činnost samostatně na 

své jméno a na svůj účet a na činnosti DTJ se dále nepodílejí. 

 

Sportovní klub Házená prováděl své sportovní aktivity ve sportovní hale a na dalších 

sportovištích v Polance. Pro soutěžní činnosti bylo připravováno šest družstev od minižáků až 

po družstvo mužů. K 31.12.2016 bylo v klubu registrováno 156 členů a jejich činnost řídil 

sedmičlenný výbor, který byl ve stejném složení jako v roce 2015. Jejím předsedou byl 

Jaromír Friedel a místopředsedou Petr Foltýn. O sportovní výchovu se staralo 12 trenérů a 

osm rozhodčích. Tréninky probíhaly třikrát týdně. Mládežnická družstva se zúčastnila dvou 

přípravných kempů na Ostravici (leden) a na Hadince (srpen). Družstva mužů, mladších a 

starších dorostenců hrála druhou ligu a žákovská družstva hrála krajské soutěže. 

V mimosoutěžní činností byl zorganizován v první květnový den na hřišti u Dělnického domu 

tradiční generační házenkářský turnaj a v měsíci červnu se pak konal již 22. ročník 

mezinárodního mládežnického turnaje v házené Polanka CUP, kterému předcházelo 

každoroční finále ostravské školní ligy v miniházené. Tohoto 22. ročníku se zúčastnilo na 50 

družstev z České republiky a Slovenska. Turnaj se uskutečnil převážně ve dvou areálech, a to 

u Dělnického domu a na fotbalovém hřišti. Sportovní hala hostila až nedělní finálová utkání. 

V areálu Dělnického domu se odehrály zápasy na dvou hřištích. Celkově se odehrálo cca 200 

zápasů, akce se zúčastnilo na 850 účastníků, do pořadatelské činnosti se zapojilo přes 50 

pořadatelů. Mládežnická družstva se zúčastnila několika přípravných turnajů, například Praga 

CUPu, a dále turnajů v Pezinku, Ivančicích, Rožnově a Zlíně. V mimosportovní činnosti jsme 

uspořádali tradiční ples s názvem Pochování basy. 

 

Oddíl volejbalu v tomto roce přihlásil do soutěží celkem 6 družstev, a to pod již novým 

názvem VK Polanka, z.s. a to: muži A hrají čtvrtým rokem soutěž 2. ligy. Družstvo žen A se 

již tradičně účastní krajského přeboru a do krajského přeboru bylo přihlášeno i družstvo 

starších žaček. Městského přeboru se účastní družstva žen B, mužů B a mladších žaček. 

Nejmladším družstvem našeho oddílu je přípravka, která se seznamuje se základy volejbalu a 

učí se volejbalové všestrannosti. Stranou nejsou ani společenské aktivity oddílu. K 

nejpopulárnějším již tradičně patří Volejbalový ples, Turnaj generací a Rodinný turnaj 

tříčlenných družstev. Vedení klubu pracuje ve složení Ing. Jiří Malík - předseda, Zdeňka 

Siročáková - místopředseda a sekretář, Petr Kučinský - hospodář, Jiří Gramel a Jiří Dluhoš 

ml. Vedení se schází i s trenéry každé první pondělí v měsíci ve sportovní hale a zajišťuje 

řádný chod oddílu. Současná členská základna oddílu je 125 členů. Z toho je 48 členů  

mládeže do 18-ti let a 77 dospělých.  

 

V roce 2016 měl oddíl ASPV (Asociace Sport pro všechny) 42 členů. Pravidelně jednou 

týdně cvičili členové v sále Dělnického domu. Scházelo se jich v průměru 27. Cvičitelkou 

byla i letos Ludmila Ulmanová a v případě její nepřítomnosti Bohuslava Sojková. V tomto 

roce se změnilo celé vedení ASPV. Předsedkyní se stala Ivana Olšáková, její zástupkyní 

Renata Mutinová, která byla zároveň zvolena výborem DTJ za předsedkyní Dělnické 

tělocvičné jednoty, z. s. Polanka nad Odrou.  

Nová předsedkyně nám dále sděluje: „Pravidelná cvičení jsme koncem června ukončili 

smažením vaječiny v netradičním, ale v krásném prostředí bývalého Klapuchového mlýna. 

Sešlo se nás zde 33. V průběhu prázdnin jsme se setkávali vždy ve středu před Dělnickým 

domem (průměrně 20 lidí). Jen několik zdatnějších se vydalo na kolech do okolí Jistebníku, 

na Verdun, do Výškovic, k  Dluhošům, do Svinovské hospůdky Na Skok nebo do pizzerie na 

Zámecké. Ostatní členové na předem určená místa dojeli hromadnou dopravou. Dále byl 

zorganizován jeden jarní turistický zájezd, a to dne 7.5. 2016 do Hostýna a Rusavy. Při 

nádherném počasí se jej zúčastnilo 48 lidí.  
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Asi 15 členů si i letos zahrálo v lednu bowling na dvou drahách v Porubě, o velikonocích se 

19 lidí sešlo na velikonoční vycházce do Třebovického mlýna. Dne 31.3. jsme si udělali výlet 

do Staré Vsi nad Ondřejnicí nově zřízenou autobusovou linkou od železničního přejezdu a 

bylo nás 18. V místním zámku tam byla krásná výstava paličkování. Šest našich členů se 

v září zúčastnilo týdenního pobytu v penzionu na Javorníku, který pořádá oblastní spolek 

ČČK Ostrava. První cvičení po prázdninách jsme začali netradičně ve starých spartakiádních 

úborech, čímž jsme si osvěžili historii. Tradičně jsme byli přítomni výlovu rybníka Bezruč 

v Jistebníku. Někteří tam přišli pěšky, někteří přijeli z Polanky vlakem. Celkem se akce 

zúčastnilo 17 lidí.       

Na výroční schůzi se nás v Dělnickém domě sešlo 33. Po ní se konalo mikulášské posezení. 

Kalendářní rok byl zakončen dvěma akcemi a to předsilvestrovským pochodem do Kyjovic 

(27 členů) a krátkým silvestrovským posezením v hospůdce U Cibulky s počtem 13 členů,“ 

poznamenala předsedkyně ASPV paní Ivana Olšáková. 

 

Život Tělocvičné jednoty Sokol se v roce 2016 nezastavil a ani nepolevil, ba naopak. Počet 

členů se stále drží na stejných číslech, obměna dětí, kterým je pohyb příjemnou součástí 

každodenního života, je stále přirozeným projevem současné doby. Výraznou změnou ve 

výboru TJ je nastoupivší dámská aktivní síla plná energie a nápadů, zodpovědnosti a radosti. 

Místostarostkou byla na volební valné hromadě zvolena Ing. Simona Kozárová, předsedkyní 

kontrolní komise Ing. Jana Honová, členové kontrolní komise jsou Ing. Marek Merta a paní 

Ivana Petruželová. Společná práce nového týmu vedla k výstavbě dvou pergol a skladu, 

neboli kolárny v blízkém sousedství budovy sokolovny. Za velikého úsilí sestry Kozarové a 

díky dotacím je možné promýšlet směr, kterým lze činnost TJ vést. Zajímavou motivací pro 

spoluobčany je i první historická svatba pod širým nebem v areálu TJ. Ten svým vybavením 

stále slouží aktivitám stolních tenistů, taneční skupině „Hip hop“, mažoretkám, stále vedeným 

ostřílenými vedoucími. Hráči florbalu stále trénují ve stísněných podmínkách školní 

tělocvičny, zájem mladých i starších hráčů neutuchá. Kulturní a sportovní akce TJ stále 

zpestřují život v obci. V myšlence „ sousedů“ v podobě Sousedského plesu, bratr Jiří Šlachta 

pokračoval návrhem slavit i „Den sousedů“. Byl to den plný rodinného sportování na 

sportovních stanovištích, smažení vaječiny, poslechu dechové hudby i moderní produkce. Po 

setmění byla promítnuta na stěnu sokolovny pohádka, vybraná návštěvníky v hlasování. I na 

této akci se spojily síly Klubu rodičů a Hokejového klubu, jak již každoročně bývá zvykem. 

Neotřelý humor, chuť se bavit, pomáhat a pozorovat, má stále jejich „stará garda“, která jak 

doufáme, nikdy nezestárne… 

  

Fotbalový klub SK Polanka nad Odrou byl založený v roce 1931 a od roku 1982 se usídlil 

v areálu u základní školy Heleny Salichové. Budova fotbalového klubu neustále prochází 

rekonstrukcí a úpravami jak šaten, sociálního zařízení, tak i společných prostor. Momentálně 

má klub 8 mužstev z toho je 5 mládežnických. Celkově má pak spolek 159 členů. Činnost 

spolku řídí předseda Bc. Radovan Řehulka, místopředsedové Ing. Martin Repka a Bc. Jakub 

Kaluža a další tři členové Bc. Leona Kalužová, Jiří Langer a Filip Talián. Výkladní skříní 

každého klubu by mělo být mužstvo mužů, a to hraje Moravskoslezský krajský přebor již od 

sezóny 2011/2012. V aktuální sezóně 2016/2017 se po podzimu nachází mužstvo mužů na 11. 

místě s 19 body. Nejlepším střelcem podzimní části je s 4 přesnými zásahy kapitán mužstva 

David Fromelius, kterému sekunduje také se 4 brankami Martin Valigůra. Družstvo „B“ mužů 

pracuje pod taktovkou trenéra Sysaly a hraje Městský přebor. Momentálně se pak nachází na 

10. místě s 15 body. Od sezóny 2015/2016 pak přibylo i mužstvo veteránů, o které se stará 

bývalý kapitán a trenér polanských „A“ mužů Ing. David Valenčin. Veteráni po zisku titulu 

v minulé sezóně, vedou tabulku i v tomto roce po podzimu 21 body a náskokem 8 bodů. 

Dorost je pod taktovkou trenéra Sysaly po podzimu na 5. místě s 25 body. 
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Mladší žáky hrající Krajský přebor, pak trénují Bc. Jakub Kaluža a Radomír Zmija. Mužstvo 

starší přípravky připravují trenéři Martin Skurka, Ondřej Bielnik a Filip Kristofory. O mladší 

přípravku se starají Bc. Jiří Lavický a asistent Pavel Krejčí. Nejmladší polanský „potěr“, tým 

předpřípravky, pak má na starost Bc. Jakub Kaluža a Radek Palička. Během roku jsou 

pořádány již od nejmenších kategorií množství turnajů, jak venkovních, tak halových. Za 

zmínku stojí především Heller Cup. Je to tradiční turnaj pořádaný v červnu, který v příštím 

roce dosáhne již 9. ročníku. Na několika hřištích pak občané Polanky mohou zhlédnout až 

250 fotbalistů různých kategorií a tak se turnaj řadí k největším v našem kraji. Pro naše 

nejmladší hráče pořádáme soustředění, které se v srpnu konalo v Karlově pod Pradědem. 

Fotbalový klub také každoročně připravuje společenský ples v Dělnickém domě a další akce, 

které se konají v areálu fotbalového hřiště. 

 

Sportovní hala v Polance byla využívána průběžně po celý rok 2016 mimo část 

prázdninového období, kdy probíhala běžná údržba budovy. Halu využívala hlavně Základní 

škola Heleny Salichové k výuce tělesné výchovy a při organizování sportovních akcí (694 

hodin). Odpolední, večerní a víkendové hodiny jsou přednostně poskytnuty sportovním 

organizacím, které mají sídlo v našem městském obvodu a které zajišťují výkonnostní sport 

(Dělnická tělocvičná jednota Polanka, TJ Sokol Polanka a FK SK Polanka) 1419 hodin. 

Zbývající volné hodiny pak využívají ostatní zájemci (398 hodin). Hodinová sazba za 

pronájem je pro Polanské sportovní organizace 350 Kč za hodinu, pro ostatní 600 Kč/hod. 

Z významnějších akcí se zde konal například mezinárodní turnaj v házené mládeže Polanka 

Cup a házenkářské kempy talentované mládeže. 

Sportovní hala byla využívána i organizacemi z blízkého okolí jako například Sdružením 

amatérských volejbalistů Ostrava, Městským volejbalovým svazem v Ostravě, házenkáři 

Hlučína, Klimkovic a házenkáři Sokola Poruba a DHC Poruba. 

 

Dělnický dům sloužil široké veřejnosti ke kulturnímu, společenskému i sportovnímu vyžití 

k čemuž slouží i venkovní areál. Jeho součástí jsou dva pískové kurty, dvě hřiště pro volejbal 

a nohejbal, hřiště na tenis, házenou a malou kopanou, to vše na víceúčelovém hřišti s umělým 

povrchem (801 sportovních hodin).  

Venkovní areál s dětským hřištěm byl hojně využíván malými dětmi s dospělým doprovodem, 

větší děti zde mají asfaltovou plochu, která slouží k výuce dětí jízdy na odrážedlech, 

koloběžkách, kolech, in line bruslích a ostatních jízdních prostředcích v bezpečném prostředí. 

Ke zpříjemnění tráveného času lze využít služeb nekuřácké restaurace s venkovním 

posezením a víkendovým grilováním. Restauraci má v pronájmu pan Michal Božoň.  

Budova venkovních šaten slouží jako zázemí venkovních sportů, sklad sportovního náčiní, 

možnost poskytnutí občerstvení při větších venkovních akcích. Byl zde pořádán tradiční 

turnaj v mariáši a budova šaten také slouží pro celoroční schůzky místní organizace Junák. 

Objekt šaten je dosti často pronajímán k uspořádání rodinných oslav a sportovních turnajů      

(293 společenských hodin). 

V průběhu roku byl areál využíván i k celodenním akcím - generační turnaje v házené a 

volejbalu, rodinný turnaj ve volejbalu a turnaje v malé kopané, nohejbalu, beach volejbalu a 

beach badmintonu, třídenní mezinárodní turnaj dětí a mládeže v házené Polanka Cup a poprvé 

pro Krmášovou zábavu. 

V samotné budově Dělnického domu veřejnost využívá velký sál s pódiem, vybaveným 

kvalitním ozvučením, malý sál, jídelnu s vybavenou kuchyní, vinárnu a samozřejmě široké 

zázemí se sociálním zařízením včetně sprch a šaten. 

V roce 2016 se uskutečnily v Dělnickém domě mimo jiné tyto akce (675 společenských 

hodin): hudební koncerty Základní umělecké školy v Polance, vánoční jarmark pořádaný 

spolkem zahrádkářů, dále se uskutečnilo 12 společenských plesů, Mikulášská nadílka pro děti, 
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firemní školení a večírky, slavnostní a smuteční hostiny, dále probíhaly školní srazy a svatba. 

Dělnický dům je využívám k veřejným i neveřejným jednáním zastupitelstva městského 

obvodu, besed s občany, jednání s větší skupinou obyvatel k specifickým tématům a jiné. 

Polanské spolky mají možnost bezúplatného pronájmu Dělnické domu 1 x ročně k výročním 

schůzím.  

Pro sportovní aktivity je budova Dělnického domu v největší míře využívána každodenně ke 

hře badminton. Dále pak zde celoročně probíhá pravidelné cvičení DTJ ASPV a jóga, cvičení 

na trampolínách a šachový turnaj „Ostravský koník“ na 40 šachovnicích (1 028 sportovních 

hodin).  

 

Hokejový klub HC Polanka, o.s. byl založen v roce 2013. Vznikl z nadšení skupiny 

sportovců, kteří využívali k rekreačnímu hokeji převážně místní rybníky. Ještě téhož roku se 

již v hojném počtu přesunuli na ledovou plochu Sarezy v Porubě. Po roce hraní přátelských 

utkání proti Porubským hokejovým týmům se v roce 2014 zapojili hokejisti do Ostravské 

soutěže amatérských mužstev - Nezávislé hokejové ligy. Domácí soutěžní zápasy hraje na 

hlavní ledové ploše zimního stadionu Sareza - Poruba. V současné době má klub 25 aktivních 

hráčů a pracuje na náboru mládeže. Jelikož je klub veden jako občanské sdružení s cílem 

sportovní osvěty, plánuje pořádání sportovních dnů a jiných různorodých aktivit pro mladé 

nadšené sportovce. V současné době je financován z příspěvků členů a dále z pořádaní 

kulturních akcí (plesy, atd.). Předsedou klubu je Petr Tomášek, místopředsedou Tomáš Míček 

a tajemníkem je Lukáš Král.   

V sezóně 2015/2016 se tým z Polanky umístil na 3. místě NHL (Nezávislé hokejové ligy) v 

Ostravě. Sdružení bylo transformováno na spolek dle zákona a ve stanovách si ukotvilo další 

prohloubení volnočasových aktivit pro mládež a širokou veřejnost. Zejména v tomto roce 

zahájilo první ročník Beach volejbalového turnaje. Tento v poslední době velmi oblíbený 

sport se pravidelně hraje na dvou hřištích v areálu Dělnického domu. Turnaj byl z pohledu 

klubu velice úspěšný a zúčastnilo se jej 20 týmů. Celý den tedy zápolilo v písku 70 hráčů a 

hráček všech věkových kategorií. V této nové tradici chce klub pokračovat a rozšířit tyto 

sportovní akce na nohejbal, malý fotbal a další sporty. Zejména pokud to počasí dovolí, tak se 

bude hlavně orientovat na hokejové zápasy na místních rybnících. Klub také velmi prohloubil 

spolupráci s Klubem rodičů a přátel školy a vypomáhá jim u většiny jejich akcí pro děti. 

Zejména na akcích jako Stezka odvahy, Lampiónový průvod, Mikulášská nadílka, Maškarní 

ples, Smažení vaječiny a Pálení čarodějnic. Členové organizují zejména sportovní soutěže a 

během akcí uvádějí tyto akce v kostýmech. Na rok 2017 plánuje klub začít s pravidelnými 

tréninky hokeje pro mládež a děti z Polanky a úspěšně ukončit sezónu v ostravské hokejové 

soutěži. 

15. ZDRAVOTNICTVÍ 

 

Zdravotnická péče je v Polance soustředěná už do jednoho místa, a to do budovy bývalých 

učitelských bytů na ul. 1. května. Jsou to ordinace praktických lékařů MUDr. Kláry Höferové 

a MUDr. Marty Pískovské a dále ordinace dětské lékařky MUDr. Sylvy Klegové. Nedávno 

otevřená ordinace praktického lékaře pro dospělé, která se nacházela na autobusové točně 

Hraničky, byla bez náhrady zrušena. Ordinační hodiny u všech praktických lékařů byly 

zajišťovány pravidelně po celý týden.  

Od roku 2008 je v naší obci poskytována možnost léčby neplodnosti v rámci specializovaného 

pracoviště Fertimed. Toto centrum dále poskytuje i gynekologickou ambulanci,  

gynekologicko-porodnickou péči, specializovaná vyšetření genetická (i v těhotenství) a malé 

operativní gynekologické výkony. Tyto činnosti jsou provozovány v budově Lázeňského 

domu vedle prodejny Atlas. Ve stejné budově je v provozu i lékárna, která je na dosah 
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lékařských ordinací a tím řadě občanů šetří čas i peníze při případné cestě za léky. Lékárna 

má běžný sortiment léků a potravních doplňků. Funguje zde i možnost objednání léků, které 

nejsou aktuálně na skladě a jejich vyzvednutí v rámci dané provozní doby. Od 1. ledna tohoto 

roku je novou lékárnicí paní  Mgr. Ivana Figalová z Polanky. 

Od roku 2013 stále není v naší obci dostupný zubní lékař a tak pacienti, kteří měli štěstí si 

najít svého zubního lékaře, musí navštěvovat tohoto specialistu v blízkém okolí.                                        

 

 

16. SOCIÁLNÍ PÉČE, OBČANSKÉ ZÁLEŽITOSTI 

 

Úsek sociálních věcí na Úřadě městského obvodu v Polance nad Odrou má na starosti od 

ledna 2012 sociální pracovnice paní Hana Šimůnková. Ta má v sociální oblasti na starosti 

poradenství a řešení krizových situací seniorů a zdravotně postižených občanů. U dvou  

občanů omezených ve svéprávnosti vykonává funkci opatrovníka. Dále vykonává funkci 

kurátora pro dospělé.  

Dle požadavků a potřeb občanů dojíždějí do Polanky nad Odrou dobrovolné a charitativní 

organizace, které poskytují pomoc přímo v rodinách – v současné době jsou to např. Domácí 

péče - Péče srdcem, mobilní hospic Ondrášek, osobní asistence – Agentura Slunce a Podané 

ruce a jiné.      

Dále je pracovnice pověřena řešením přestupků, kdy v roce 2016 bylo řešeno celkem 55 

přestupků. Opět převládaly přestupky proti občanskému soužití a dále přestupky proti majetku 

a proti veřejnému pořádku. 

 

 

17. NÁBOŽENSKÝ ŽIVOT 

 

Římskokatolická farnost nabízí jednu z církví, které v Polance působí. Jádrem je kostel sv. 

Anny, který byl vysvěcen v roce 1900. Pod ním ve svahu je fara, ještě o dva roky starší. V 

roce 1998 byl kostel vyhlášen kulturní památkou. Správcem farnosti je od roku 2000 Mgr. 

Zdeněk Pluhař. Bohoslužby jsou konány pravidelně každou neděli v 8.30 hod. v kostele, ve 

všedních dnech v 17.45 hod. V zimě jsou obřady ve všední dny v kapli na faře. Již třetím 

rokem se uskutečnila 10. června akce ,,Noc kostelů“. Farnost spolu s kostelním sborem a jeho 

hosty pozvala občany na Vánoční koncert, který se v kostele sv. Anny v Polance uskutečnil za 

mimořádného zájmu občanů ve středu 28. prosince. Na Štědrý den odpoledne malé děti ve 

spolupráci s rodiči nacvičili a předvedli divadlo o narození Ježíška se zpěvem koled. Účast 

veřejnosti byla asi kolem 100 osob včetně dětí. Tato akce byla velmi zdařilá a kladně všemi 

návštěvníky hodnocena. Zájem o bohoslužby i církevní svatby se proti minulému roku 

v podstatě nezměnil. Místní pěvecký kostelní sbor letos v dubnu oslavil 25 let od svého 

vzniku. 

V závěru roku 2016 se začalo stavět lešení kolem celé kostelní věže. Farnost obdržela 

příspěvek na opravu od Magistrátu města Ostravy ve výši 600 000.- Kč. Příspěvek se musel 

vyčerpat do konce roku 2016, jinak by byl převeden zpět na Magistrát. Celkové náklady na 

rekonstrukci věže činí 2,8 mil. Kč. Na financování oprav se dále podílí farnost a Ostravsko-

opavská diecéze.  

 

Bohoslužby Církve československé husitské se konají každou neděli od 8.45 hodin. Účastní 

se jich 10 až 15 věřících. Mírně zvýšená účast je o Vánocích, Velikonocích a Dušičkách. 

Varhaníkem v kostele je Ing. Pavel Král 

Na Noc kostelů, 10. června 2016, se od 18 hodin konal koncert ženského pěveckého tria 

Chorodia Agiu Georgiu (Sofie a Marie Prusali a Lada Gižová), a členů Havířovského 
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klarinetového kvarteta (B. Jonzsta, K. Smyček, M. Ševčík). Dále vystoupili: Ing. Pavel Král - 

varhany, Tamara Urbánková - zpěv, Jaroslav Kotek - zpěv, Božena Turoňová - příčná flétna, 

Radomír Zacios - trubka. Od 20 hodin se uskutečnila přednáška církevního historika Mgr. 

Pavla Březinského na téma Církev českomoravská a Protektorát.  

V neděli 21. srpna 2016 byla na volebním shromáždění zvolena na období šesti let nová rada 

starších, opět s předsedou Ing. Pavlem Králem. Vyprosila si požehnání do další činnosti při 

bohoslužbě konané v neděli 2. října 2016 od 10 hodin. Tuto bohoslužbu vedl biskup 

olomoucký MUDr. Mgr. Rudolf Göbel.  

V sobotu 29.10. od 15 hodin se sešli věřící církve československé husitské s římskými 

katolíky a všemi zájemci u kříže na místním hřbitově, aby se společně pomodlili za věrné 

zesnulé. Poslední bohoslužba kalendářního roku proběhla na sv. Štěpána 26. 12. 2016. 

 

 

                                      18.  POLICIE A VEŘEJNÝ POŘÁDEK  

 

I v roce 2016 dohlíželi na veřejný pořádek v Polance čtyři okrskoví strážníci Městské policie 

Ostrava (dále MP), kteří mají přiřazenou lokalitu v Polance a s jejíž problematikou jsou dobře 

seznámeni. Tím mohou lépe řešit problémy jak sousedské, tak narušování veřejného pořádku 

a porušování obecně závazných vyhlášek, jako například pálení rostlinného a jiného odpadu, 

parkování vozidel bránících zimní údržbě či cyklisty, kteří nerespektují pravidla v Chráněné 

krajinné oblasti Poodří. Dále často docházelo k pytláctví na místních rybnících, sprejerství, 

jízdy na motorkách, čtyřkolkách a koních po polích určené k výsadbě. Každé čtvrtletí 

podávala MP hlášení obecní samosprávě o počtu řešených případů a zásahů jak v samotné 

Polance, tak v celém městě Ostrava. Jednou za měsíc probíhala jednání představitelů obce a 

vedení MP. Účelem těchto schůzek bylo zlepšení kvality práce, operativní řešení požadavků 

ze strany vedení Polanky a určování priorit pro zabezpečení bezpečnosti a pořádku. 

Zde je několik případů, u kterých strážníci MP v Polance zasahovali:  

 

20.1.2016 v 00:25 hodin ul. Janovská, zjištěn ležící muž, který měl krvácející zranění na čele 

po pádu na chodník. Muž pro svou opilost nebyl schopen samostatné chůze. Na místo byla 

prostřednictvím tísňové linky přivolána sanita s lékařem, který rozhodl o převozu muže na 

traumatologické oddělení FN Ostrava. 

 

22.1.2016 v 10:45 hodin ul. 1. května, na základě žádosti vedoucí stavebního odboru ÚMOb 

Polanka strážníci prováděli asistenci při odstraňování nedovolené stavby /plot/. Na místo se 

dostavil spolumajitel pozemku, který úřednici stavebního odboru sdělil, že plot na místo 

postavil on. Úřednice stavebního odboru muže vyzvala, aby nepovolenou stavbu odstranil, 

což muž odmítnul. Stavební odbor věc dále řešil ve své kompetenci.  

 

22.1.2016 v 22:30 hodin strážníci prověřili oznámeni občana na podezření, že koně strádají v 

mrazu. Byl zjištěn majitel zvířat, který strážníkům sdělil, že koně chová alternativním 

způsobem, kdy jsou celoročně ustájeni venku. Koně byli zdravotně v pořádku a řádně 

nakrmení. 

 

17.3.2016 v 12:45 hodin, na ulici 1. května v okolí Mateřské školy byl odchycen pes bojového 

plemene, který mohl být nebezpečný pro děti. Pes byl umístěn do městského útulku pro 

zvířata.  

 

26.3.2016 v 17:50 hodin, na ulici 1. května dva chlapci hodili balíky slámy do potoka. Hlídka 

kontaktovala zákonné zástupce obou chlapců, kteří uvedli, že balíky slámy z potoka vytáhnou. 
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2.4.2016 v 22:25 hodin, ul. Jaromíra Šamala hlídka MP při výkonu služby spatřila dívku 

zjevně pod vlivem alkoholického nápoje. Na místo byla přivolána hlídka OO MP, která 

provedla u dívky orientační dechovou zkoušku na přítomnost alkoholu v dechu přístrojem 

Dräger s výsledkem pozitivním.  Hlídka MP předala dívku její matce v 22:25 hodin.  Událost 

byla hlídkou MP oznámena na OSPOD. 

 

13.4.2016 v 17:45 hodin ulice 1. května hlídka MP řešila sousedské neshody, kdy na místě 

kontaktovala oznamovatele, který uvedl, že na jeho pozemku se hromadí voda, kterou 

odněkud vypouští jeho soused. Hlídka MP kontaktovala majitele sousedící nemovitosti. Muž 

uvedl, že přes jeho pozemek, který má v nájmu vede stará šachtice kanalizace, do které se 

dostává voda z nedalekého rybníka a poté vyúsťuje na pozemku oznamovatele. Dále muž 

uvedl, že věc je již v řešení s příslušnými správními orgány ke sjednání nápravy. 

 

20.4.2016 v 13:20 hodin ulice Za Humny strážníci na základě oznámení občana zjistili, že 

došlo k násilnému vniknutí do dřevěné chatky (vypáčené vstupní dveře). V chatce se zdržoval 

muž, který uvedl, že zde pouze přespal, přičemž chatka byla násilně otevřena již před jeho 

příchodem. Na místo byla přivolána hlídka Policie ČR, která si událost na místě převzala. 

 

21.4.2016 v 23:53 hodin ulice Heleny Salichové byla hlídka MP na základě oznámení občana 

vyslána na místo, kde nezletilý syn vyhrožoval otci, že se zabije skokem z okna v bytě. Hlídka 

MP po příjezdu kontaktovala oznamovatele události (otce), který hlídku MP zavedl do bytu, 

kde seděl jeho syn na židli v kuchyni se svou matkou a nekomunikoval. Syn bez viditelného 

zranění se třásl po celém těle s nepřítomným pohledem. Na místo byl přivolán lékař, který si 

dítě převzal do lékařské péče. Událost byla předána Policii ČR k prošetření. 

 

29.4.2016 v 04:50 hodin osada Janová ulice K Lípě, byla hlídka MP na základě oznámení 

strážníka v době osobního volna vyslána na místo, kde zadržel muže podezřelého z vloupání 

do novostavby. Hlídka MP zjistila u novostavby pootevřené dveře kontejneru se stavebním 

materiálem, bez známek násilného vniknutí a na zemi položenou brašnu s nářadím. Na místě 

zadržený muž uvedl, že se zde jen procházel, brašna s nářadím mu nepatří a nic neodcizil. Na 

místo byla přivolána hlídka Policie ČR, která si událost převzala. 

 

4.6.2016 v 8:16 hodin byla na autobusovou zastávku Skotnice vyslána hlídka MP k ležícímu 

muži. Jednalo se o podnapilého muže, který měl po pádu na hlavu krvácející zranění nosu a 

hlavy. Na místo byla přivolána sanita s lékařem, která muže po ošetření převezla na urgentní 

příjem FN Ostrava.  

 

14.6.2016 v 4:45 hodin ulice K Vydralinám byla hlídka MP na základě zjištění obsluhy 

kamerového systému vyslána ke sběrnému dvoru OZO, kde se v areálu objektu pohyboval 

muž, který zde vstoupil poškozením obvodového oplocení za účelem odcizení součástek 

elektrospotřebičů. Podezřelý muž byl strážníky zadržen a předán hlídce Policii ČR. 

 

24.6.2016 v 8:00 hodin u železničního přejezdu hlídka MP zjistila uvázaného koně v blízkosti 

cyklostezky. Kůň bránil průjezdu cyklistům. Na místo se dostavil majitel, který si svého koně 

odvedl. Hlídka MP muže náležitě poučila.   

 

23.7.2016 v 2:00 hodin ulice K Polančici strážníci MP při výkonu služby nalezli odložené 

věci (jízdní kolo, kanystr a autorádio). Po chvíli se na místo dostavil muž, který uvedl, že 

kanystr a autorádio jsou jeho. Při ověřování jeho totožnosti bylo zjištěno, že muž je osobou 

hledanou Policií ČR. Na místo se během ověřování totožnosti muže, dostavila hlídka Policie 
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ČR společně s majitelem nalezeného jízdního kola, který potvrdil, že mu bylo jízdní kolo 

odcizeno. Zadržený muž byl předán Policii ČR. 

 

10.9.2016 v 15:22 hodin na ulici 1. května, byli strážníci na základě oznámení občana vysláni 

na pozemek oznamovatelky, kde byla zraněná labuť. Strážníci zjistili, že se jedná o mládě 

labutě, které není schopno samo vzlétnout. Informace byla předána prostřednictvím tísňové 

linky na záchrannou stanici Bartošovice, která na místo vyslala svého pracovníka. 

 

24.11.2016 v 6:58 hodin ulice K Vydralinám byla hlídka MP na základě záznamu 

kamerového systému vyslána  ke sběrnému dvoru OZO, kde se pohyboval muž a zcizoval 

odložený elektroodpad. Hlídka MP muže podle popisu spatřila schovaného v křoví poblíž 

sběrného dvora a zadržela jej. Na místo byla přivolána hlídka Policie ČR, která si celou 

událost i s mužem převzala. 

 

Kriminalita v Polance byla v roce 2016 ve srovnání s jinými částmi města Ostravy minimální. 

Proti občanskému soužití, proti majetku a proti veřejnému pořádku bylo v roce 2016 

projednáno na místním úřadě 55 přestupků.   

 

 

19. ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ 

 

Po rozsáhlém útlumu hutního a chemického průmyslu v kombinaci se zavíráním uhelných 

dolů (na území Ostravy se od 30. června 1994 netěží) a rozsáhlými investicemi do nápravy 

škod na životním prostředí se Ostrava a její okolí výrazně pročistilo. Více na důrazu nabírá 

strojírenská aktivita a další obory. Zároveň se stává naše okolí výchozím bodem pro turistické 

regiony v Beskydách a Jeseníkách. Vedle stovky hektarů rekultivovaných ploch má Ostrava 

celou řadu původních přírodních lokalit, z nichž je celá řada udržovaných jako chráněná 

území. Jedná se např. o oblasti Polanský les a Polanská niva, které jsou součástí chráněné 

krajinné oblasti Poodří. K přírodním raritám na území města a taky Polanky patří také bludné 

balvany ze švédské žuly (původem ze Skandinávie). Ten největší byl vykopán v roce 1962 

v naší pískovně a jeho půlky jsou umístěny v parku u kostela. Bohužel na pozemku pískovny 

je stále velká halda ze skrývky ornice a nic se na ni nezměnilo po dobu již několika let. Roste 

na ní jen plevel a náletové dřeviny. Svoji výškou je však v Polance zatím nejvyšším 

pozemským bodem, a je z ní po zdolání bodláků a křovin krásný výhled na Polanku a okolí. 

Díky místnímu sběrnému dvoru nevznikají na území naší obce žádné větší černé skládky 

komunálního nebo stavebního odpadu. To co nejvíce trápí občany Polanky je asi časté 

inverzní počasí, které zahaluje i celou oblast Ostravska. Lepší rozptylové podmínky zřejmě 

nastanou až v příštím roce, kdy začne platit nový zákon o kontrolách a revizích kotlů na pevná 

paliva. Hodně občanů využilo letos státní dotace na pořízení nových ekologických kotlů na 

vytápění svých rodinných domků a i tímto činem se ovzduší u nás podstatně zlepšilo. 

 

 

20. POČASÍ 

 

Hned na začátku ledna 2016 proniknul na Ostravsko studený vzduch z východní Evropy a 

3.1. bylo přes den -11 °C. Sněhová pokrývka byla slabá do 2 cm a ta roztála do 8.1. V další 

polovině ledna začalo další mrazivé období se slabou sněhovou pokrývkou a skončilo 25.1. 

silnou oblevou. Konec ledna byl ve znamení velmi teplého proudění vzduchu a teplota přes 

den dosahovala až 12 °C.  Průměrná měsíční teplota vzduchu byla v tomto měsíci –1,3 °C. 
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Únor byl o necelých 5 °C vyšší než dlouhodobý normál. Malý asi 1 cm vysoký sněhový 

poprašek napadal v Polance v noci 5.2. Teplota však byla jen kolem 0 °C a tak dopoledne sníh 

opět roztál. Vlivem, na únor velmi teplého počasí, se v 1. týdnu začaly na zahradách 

objevovat první sněženky. Dne 10.2. celý den pršelo a až večer se déšť změnil na sníh, který 

ale do rána roztál. Už v půlce února začali venku zpívat ptáci jako na jaře. 25.2. byl ráno po 

delší době zase mráz kolem -4 °C a o den později napadalo ráno 5 cm sněhu a tak byly silnice 

po dobu 2 hodin zase bílé. Přes poledne se oteplilo až na +10 °C. 

 

I březen byl hodnocen jako teplotně nadprůměrný. Hned první březnový den začal padat 

v celé republice sníh a i u nás v Polance nasněžilo 6 cm sněhu, který vydržel po dobu 5 dnů. 

Po celé 3 týdny se počasí nijak výrazně neměnilo a na Velikonoce 28.3. bylo krásné slunečné 

počasí s teplotou až 13 °C. Ve čtvrtek 31.3. bylo velmi teplo 18 °C a do Polanky přiletěli 

první čápi. Březnová průměrná teplota v Polance dosahovala +4,8 °C. 

 

Z teplotního hlediska byl duben již hodnocen jako teplotně normální a rovněž i srážkově. Za 

mírné ochlazení oproti konci března se na začátku tohoto měsíce lze považovat teplotu na +6 

°C. Teplotní rekord byl vytvořen dne 5.4. s teplotou +27,1 °C. Vysoké teploty vydržely až do 

8.4., kdy se citelně ochladilo a po celé 4 dny pršelo. Krásně teplo bylo až 16.4. I poslední den 

v měsíci na pálení čarodějnic bylo teplé a krásné počasí. Průměrná teplota v tomto měsíci byla 

na Ostravsku 9,2 °C. 

 

První tři dny v květnu byly deštivé a chladné. Od 10.5. se začalo konečně trochu více 

oteplovat a teplota vystoupila až na krásných 23 °C. Odpoledne se přihnala první jarní bouřka, 

která nenapáchala v Polance žádné větší škody. I další následující dny se teplota ustálila mezi 

21 až 24 °C. Veliké oteplení nastalo i po 22.5., kdy odpolední teploty vystoupily na 27 °C. 

Hodnota průměrné květnové teploty tak byla 15 °C. Dešťové srážky v tomto měsíci nebyly 

nijak velké, a tak sucho a vláhový deficit z minulého roku se nijak zvlášť nezlepšil. 

 

První polovina června byla slunečná a nadprůměrně teplá. Teploty sice nedosahovaly 

takových hodnot jako v roce 2015, ale velice teplo, až 26 °C, bylo naměřeno 10.6. Dne 13.6. 

zasáhl území Polanky větší liják, který se vsákl do vyprahlé půdy a naplnil konečně i vodní 

toky. Dne 17.6. postihla tuto naši oblast celodenní silná vichřice, která lámala a vyvracela 

stromy. V našem kraji bylo zaznamenáno 420 výjezdů hasičů k popadaným stromům. Tato 

vichřice přinesla sebou i velké teplo a tak o den později bylo v Polance rekordních 36,2 °C. 

Na konci měsíce se přece jenom trochu ochladilo, ale jen kolem 20 °C. Deště bylo v tomto 

měsíci opět málo.  

 

První dny v červenci byly neočekávaně oproti loňskému roku chladné. Teploty přes den 

dosahovaly jen 22 °C. V noci na 3.7. přišla do Polanky další noční větší bouřka, která 

nenapáchala u nás větší škody. Už dopoledne začaly letní tropické teploty, které vystoupaly 

na hodnoty 34 °C. Ty vydržely až do 11.7., kdy teploměr ukazoval 34,1 °C. Hned potom se 

ale ochladilo, přišla další noční bouřka, která přinesla na chvíli konec úmorných veder. 

Teploty klesly na 24 °C. Další oteplení nastalo až ke konci měsíce. Na Polanský krmáš bylo 

opět krásné slunečné počasí s teplotou 27 °C. Poslední den v červenci dosahovala teplota 

v Polance 31 °C, ale odpolední silná bouřka přinesla i přívalový déšť. I tento měsíc byl 

hodnocen jako silně teplotně nadnormální.   

 

Letošní srpen už nebyl tropický jako loni. Teploty kolem 30 °C vydržely jen první týden. 8.8. 

byl posledním tropickým dnem s teplotou 32 °C. Od 10.8. se začalo ochlazovat jen na 14 °C a  

pršet. Dne 12.8. byla na Lysé hoře v Beskydách byla zaznamenána teplota – 1,3 °C. Lepší a 
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teplejší počasí přišlo až s koncem letních prázdnin, kdy se teploty vyšplhaly 27.8. na krásných 

31 °C a vydržely až do posledního srpna. Teplotně je tento měsíc veden jako normální 

s průměrnou hodnotou 18,2 °C. Srážky však v tomto sledovaném měsíci byly podprůměrné. 

Pozitivní hodnota je připisována i slunečnímu svitu, který byl delší než v minulých létech. 

 

Prvního září, na začátek nového školního roku, připravilo počasí od rána školákům hezký 

den. Teplota vystoupala na 28 °C a toto nadprůměrné počasí vydrželo až do 5.9., kdy po 

dlouhé době zase začalo pršet a citelně se ochladilo na 14 °C. Další nadprůměrné teploty opět 

přišly 9.9. a vystoupily na 29 °C. Dne 10.9. se v tisku objevila zpráva, že v ČR padl opět 

teplotní rekord na tento den s hodnotou 31,6 °C. Teploty v Polance se do 16.9. pohybovaly 

v rozmezí 27 až 30 °C. Ochlazení a déšť přišel v tu nejnevhodnější dobu, a to 17.9., kdy se 

slavil v Polance „Den obce“. Tím byla určena i samotná nízká účast občanů na této akci. 

Oteplení na 23 až 25 °C přišlo 21.9., které vydrželo jen pár dnů. Průměrná teplota vzduchu na 

Ostravsku byla v září 16,3 °C a ani v tomto měsíci nebyl srážkový deficit nijak změněn.   

 

Začátek října byl slunečný. Potom následovalo dlouhé období se zamračenou oblohou a 

občasným deštěm, který však nebyl vydatný a příliš nepřispěl ke zmírnění dlouhodobého 

sucha. Slunečné a teplejší počasí s hodnotami kolem 15 °C se vrátilo až koncem října a bylo 

doprovázeno ranními mlhami. Průměrná teplota za celý měsíc byla jen 8,4 °C. Dne 5.10. 

napadlo na Lysé hoře 38 cm sněhu.  

 

I v listopadu se počasí střídalo v teplotních výkyvech. V prvním týdnu se pohybovaly teploty 

kolem 12 °C. První mráz s teplotou -2 °C se objevil v Polance 9.11. První sněhový poprašek 

napadl 12.11, ale do rána se neudržel. Další mráz -4 °C byl naměřen 13.11. Velké oteplení 

začalo 18.11. a vydrželo do 23.11. Teploty přes den dosahovaly 16 °C a v noci ukazovaly 12 

°C. Ochlazení na -3 °C přišlo poslední listopadový den. Průměrná měsíční teplota vzduchu 

byla 4,6 °C.  

 

První prosincový den napadlo ráno asi 2 cm sněhu a ten zůstal jen do večera. Další sněhová 

nadílka už v prosinci v Polance nepřišla a tak se letošní vláhový deficit dále prohloubil. Od 

19.12. teploměr v noci ukazoval -5 °C a přes den teploty dosahovaly +5 °C. Štědrý den byl 

v Polance opět bez sněhu s teplotou -2 °C. Druhý vánoční svátek se oteplilo až na +10 °C a 

bylo krásné slunečné počasí. I poslední den v roce 2016 se počasí na Silvestra nijak 

nezměnilo. Přes den byla teplota -2 °C a v noci -5 °C. Průměrná měsíční teplota byla + 0,3 

°C. Nejvíce sněhu spadlo v prosinci na Lysé hoře a to 75 cm.  

 

Počasí v celé České republice bylo v roce 2016 hodně proměnlivé, nepřineslo sice žádné 

významné povodně ani sucha nebo extrémně vysoké teploty, ale zažili jsme mnohem častěji 

teplotní skoky, což je pro lidi vždy mnohem více zatěžující než pozvolný přechod teploty 

z jedné na druhou. Tento rok byl s průměrnou teplotou 8,7 stupně Celsia pátým nejteplejším 

rokem v Česku od roku 1771. Nejvyšší zjištěná teplota vzduchu byla 11. července v Brodě 

nad Dyjí, a to 36,8 °C a naopak nejnižší naměřená teplota byla –29,6 °C, a to 22. ledna na 

Horské Kvildě na Šumavě. A jaké bude počasí v dalších létech? Podle odborníků dál se budou 

prohlubovat skoky teplot, rychlé změny počasí a nejsou vyloučeny ani extrémně  vysoké 

teploty v létě a tuhé mrazy v zimě. 
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21. CHRONOLOGIE NEJZAJÍMAVĚJŠÍCH UDÁLOSTÍ ROKU  2016 

 

LEDEN 

Od Nového roku jezdí senioři starší 65 let městskou hromadnou dopravou v celé Ostravě 

zdarma. 

V pátek 8. ledna zahájil starosta obecního úřadu v Polance novou plesovou sezónu 

v Dělnickém domě a to již na 23. obecním plese. Po celou plesovou sezónu, která trvala až do 

4.3., bylo v Polance uskutečněno 17 plesů a to 12 v Dělnickém domě, 2 plesy se konaly 

v základní škole a další 3 plesy proběhly v hospodách u Dluhošů a u Machů.  

V lednu umožnilo Město Ostrava, a tím pádem i vlastníkům rodinných domků v Polance, 

kteří k vytápění a ohřevu vody používali staré neekologické kotle na pevná paliva, využít 

dotace na výměnu stávajícího kotle za nový, ekologičtější v rozsahu 90% až 100% 

z celkových nákladů, a to až do výše 150 tisíc korun v závislosti na typu pořizovaného zdroje.  

V půlce ledna se v ZUŠ konal den otevřených dveří, kde si mohli zájemci prohlédnout 

prostory školy, nahlédnout do výuky a získat informace o studiu na této škole.   

Každoroční Tříkrálová sbírka proběhla v lednu a v Polance obcházeli koledníci ve třech 

skupinách s přáním štěstí, zdraví a pokoje. Ti v naší obci vykoledovali 23 907,- Kč.  

ÚNOR 

Úplně nové zásahové vozidlo zn. Mercedes v ceně cca 3,8 mil. Kč dostali začátkem února 

místní dobrovolní hasiči. Toto vozidlo nahradilo dosluhující Avii, která byla u jednotky 

v Polance celkem 17 let.  

Dne 6. února se vlivem velmi teplého počasí objevily na zahradách první sněženky. 

V neděli 21.2. odstartovala v Polance nová házenkářská sezóna. 

BŘEZEN 

Hned 2.3. se uskutečnil šachový turnaj pro žáky polanské základní školy za účasti 38 žáků.  

Dne 4.3. uskutečnil Osadní výbor na Janové dětský maškarní ples pro děti a rodiče. Ten 

proběhl ve znamení smíchu a dobré zábavy v prostorách společenského sálu na Janové.  

První čápi přiletěli do svých hnízd v Polance 30.3.  

Koncem měsíce byly na tradičních stanovištích v Polance přistaveny velkokapacitní 

kontejnery na objemný odpad z domácností. Podle potřeby měnil podnik OZO zaplněné vany 

za prázdné, a to i o den později. Zájem občanů byl obrovský. 

Posledním dnem v březnu byl splatný poplatek za psa. Výše poplatku se nezměnila a byla i 

v tomto roce stanovena na 120,- Kč za psa v rodinném domku a na 1 000,- Kč v panelovém 

domě.  

DUBEN 

Pro děti se konala 1.4. další tradiční akce, tentokrát s názvem „Andersenova noc v knihovně“ 

s promítáním filmu, soutěžemi o nejkrásnější pohádkovou masku, dále o nejhezčí a 

nejchutnější pokrm a přespáním v prostorách kina a knihovny. Akce se zúčastnilo 34 dětí a 5 

dospělých. 

V obřadní síni v Polance nad Odrou proběhlo 2.4. první vítání občánků. Slavnostního obřadu 

se zúčastnilo celkem 9 miminek, a to za hojné podpory rodinných příslušníků. Obřad měl 

příjemnou sváteční atmosféru, kterou svým vystoupením zpestřili žáci ze základní umělecké 

školy. 

Pouze z polovic byl 21.4. zaplněn sál Dělnického domu při vystoupení pěvecké dvojice Evy a 

Vaška.  

Většího zájmu se těšila o den později módní přehlídka, která se konala opět ve velkém sále 

Dělnického domu.   

Do 10. dubna mohli občané Polanky požádat společnost OZO o bezplatné přistavení BIO 

popelnice, které se mají vyvážet co 14 dní.  
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Na sobotu 16. dubna v místním kině připravila pro své příznivce Dechová hudba z Polanky 

program s názvem „Když jaro zaťuká.“   

Za krásného počasí v areálu TJ Sokol Polanka uskutečnil Klub rodičů při základní škole pro 

děti, mládež a dospělé pálení čarodějnic a to v sobotu 30. dubna, kdy začal průvod od staré 

školy. Všeho bylo dost i vzhledem k zajištění krytého posezení, akce měla jako vždy 

mimořádnou návštěvnost a ohlas. Především děti si přišly na své, kromě různých atrakcí byl 

k vidění i zásah dobrovolných hasičů z Polanky, tentokrát již s oběmi novými auty. 

Pomyslnou tečku za podařenou akcí udělal pestrobarevný ohňostroj. 

KVĚTEN 

Cesta pohádkovým lesem na Janové byla na programu 7. května s tím, že po splnění řady 

úkolů a soutěží za pomocí pohádkových postav byl konec velice vydařené a hojně navštívené 

akce u táboráku na Svinovské myslivně. 

7. května rozesmutnila spoustu Polančanů zpráva o tom, že poprvé po padesáti létech 

sestoupil z 1. fotbalové ligy Baník Ostrava. 

ČERVEN 

10. června připadla v Polance další akce a to Noc kostelů. Ta během celého dne nabídla 

prohlídky obou kostelů v Polance, kde si mohli věřící i další návštěvníci prohlédnou všechny 

prostory kostela včetně výstupu do věže. K dispozici byla náboženská literatura a informační 

listy o historii kostelů. Účast na této akci byla dosti vysoká i díky krásnému počasí.  

Za velmi teplého počasí se v druhém červnovém týdnu v Polance uskutečnil 22. ročník 

mezinárodního házenkářského turnaje „Polanka Cupu 2016“. Ve dnech 9. – 11. června se této 

akce zúčastnilo rekordních 52 družstev se 750 mladých házenkářů a jejich příznivců z celé 

republiky a Slovenska. Celý program se uskutečnil, včetně oslav Dětského dne, v areálu 

Dělnického domu a sportovní haly. Různých atrakcí bylo mnoho, k úspěšné akci přispělo 

krásné počasí, ale i mimořádný zájem našich občanů. Příjemný a teplý večer plynul s hudební 

produkcí skupiny Paradox, s krásným ohňostrojem až do 2. hodiny ranní.   

V sobotu 18.6. byla Polanka svědkem další noviny, a to svatby pod širým nebem na sokolské 

louce. 

V tento den proběhlo v obřadní síni další vítání občánků. Slavnostního aktu se zúčastnilo 12 

miminek. Zpestřením bylo vystoupení dětí z mateřské školky. 

Místní dobrovolní hasiči se o tomto víkendu zúčastnili již 5. setkání hasičů z obcí, které mají 

ve svém názvu Polanka. Letošní sraz byl uskutečněn v Polánce u Kutné Hory. 

Posledního června skončil termín splatnosti poplatku za svoz komunálního odpadu, který činil 

i v tomto roce 498,- Kč za osobu.  

ČERVENEC 

Polanský krmáš připadl na neděli 27.7. Kolotoče, stánky s hračkami a jinými lákadly pro děti 

se ráno otevřely spolu s krásným počasím. Naproti pohostinství U Dluhoše současně proběhla 

tradiční výstava chovatelů drobného domácího zvířectva, doprovázená hudební produkcí 

Polanské dechovky. Večer se po dlouhé době uskutečnila krmášová zábava v areálu 

Dělnického domu, která však byla o půlnoci neoprávněně městskou policií ukončena. 

SRPEN 

Koncem srpna se podařilo ukončit rozsáhlou rekonstrukci v základní škole, která spočívala ve 

výměně elektrických a datových sítí v celé budově, dále spoustu drobných úprav, které 

zlepšily vybavení a interiér v celé škole. Celá rekonstrukce probíhala po celou dobu letních 

prázdnin a to včetně malování i úklidu.  

ZÁŘÍ 

Prvního září začal nový školní rok a všechny školáky vítalo krásné počasí s teplotami kolem 

28 st.C. 
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V sobotu 17.9. se konala v areálu Dělnického domu dlouho připravovaná akce s názvem „Den 

obce“. Deštivé a chladné počasí ale určilo, že této dobře připravené akce se zúčastnilo jen 

několik desítek občanů.  

Opět po roce ve dnech 17.-18.9. nad Polankou zahřměly motory všech druhů vojenských 

letadel, které byly součástí oslav Dne NATO. Vinou špatného počasí přišlo na letiště o mnoho 

méně lidí než v minulých ročnících.  

Tak jako každoročně proběhlo dne 21.9. v sále Dělnického domu setkání jubilantů, kteří 

v roce 2016 slavili 70. a 75. životní jubileum. Milého setkání se zúčastnilo 88 jubilantů z 

celkového počtu 109 pozvaných. Program obohatili žáci ze základní umělecké školy pod 

vedením ředitele základní umělecké školy pana Mgr.art. Petra Kotky a Polanští písničkáři. 

ŘÍJEN 

O víkendu 7.až 8. října proběhly v celé republice volby do zastupitelstev jednotlivých krajů. 

V Polance se voleb zúčastnilo celkem 36,55% oprávněných voličů. 

14.10. pořádal Klub rodičů už 5. ročník Stezky odvahy pro děti i dospělé. Začátek byl 

stanoven až na krajinu padla tma. Mezi temnými mraky za občasného svitu měsíce se po 

trase, která vedla po ul. Za Humny, dále po Jantarové stezce, objevovala různá strašidla. Celá 

akce skončila občerstvením v areálu TJ Sokol. 

Pro nejmenší děti připravil dne 21.10. osadní výbor na Janové lampiónový průvod uličkami 

mezi rodinnými domky na Janové. Sychravé a nevlídné počasí odradilo řadu stálých 

účastníků.  

LISTOPAD 
Dne 4.11. se uskutečnil 6. sraz původních rodáků, obyvatel a starousedlíků osad Janové a 

Přemyšova. Ten se konal v prostorách Společenského domu na Janové. Jeho účastníci se 

během příjemně stráveného podvečera dobře bavili a společně zavzpomínali, co se změnilo a 

událo od předešlého roku.   

Klub rodičů a přátel školy uspořádal 5. listopadu lampiónový průvod se zakončením u školní 

jídelny.  

V pondělí 14. listopadu se lidé po celém světě a tím pádem i v Polance shromažďovali na 

náměstích, plážích nebo na střechách, užívali si jedinečnou podívanou na Superúplněk. Měsíc 

se ocitnul jen 356 509 kilometrů od Země. Na pohled byl o 14 % větší a o 30 % zářivější než 

obvykle. Naposledy bylo možné tento jev pozorovat v roce 1948, a kdo si ho letos v tuto noc 

nechal ujít, znovu si na něj bude muset počkat až do roku 2034. 

V listopadu vyšel druhý díl příběhů z historie Polanky a okolí psané v polanském nářečí tzv. 

„Polanské dřisty“. Oba díly vydal na vlastní náklady autor pan Jaroslav Král, bývalý kronikář. 

Za 50,- Kč, což byla výrobní cena z tiskárny, si mohli naši občané pořídit tyto sbírky básníček 

a povídek v jazyku, kterým se v Polance kdysi mluvilo. 

Na případný nápor sněhu se připravovali i zaměstnanci údržby obecního úřadu i smluvní 

místní firmy. Zimní údržba místních komunikací v Polance se provádí podle schváleného 

plánu. Celková délka udržovaných komunikací v Polance činí 52 km, z toho je délka 

udržovaných chodníků 11 km a plocha udržovaných parkovišť je 5 000 m
2
.  

PROSINEC 

Tradice rozsvěcování vánočního stromu v Polance započala již v roce 2012. Vánoční strom se 

rozsvítil před místní radnicí i v tomto roce, ale už bohužel asi naposled. S ohledem na jeho 

postupné sesychání bude příští rok skácen. Nicméně ještě v tomto roce zářil ledově bílým a 

modrým světlem s letící kometou na špici a navozoval slavnostní vánoční atmosféru. 

S rostoucím zájmem občanů o tuto akci se letos poprvé rozsvícení vánočního stromu konalo 

3. 12. 2016 v areálu Dělnického domu. 

Vánoční atmosféra byla znát jak ve vnitřních prostorách Dělnického domu, kde naši 

zahrádkáři vykouzlili a připravili nádhernou výstavu plnou vánočních motivů, tak ve 

venkovních prostorách, kde vyhrávala Polanská dechovka, tleskali jsme vystoupení dětí 
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školních i předškolních, hrála cimbálová muzika. K tomu všemu neodmyslitelně patřil horký 

punč a svařené víno. 

No a konečně v 17 hodin po krátkém projevu starosty obce, který občanům popřál krásné a 

klidné Vánoce, začali všichni přítomní odpočítávat vteřiny do rozsvícení připraveného 

vánočního stromu. Ten se poprvé rozzářil stovkami světýlek, a ty se odrážely v očích všech 

přítomných a hlavně v očích dětí. 

Ještě je nutné dodat, že těsně před tímto historickým okamžikem bylo nutno v areálu 

Dělnického domu připravit betonový základ o rozměrech 3x3x2,5 metru s dírou uprostřed a s 

elektrickou přípojkou. Krásnou a 15 metrů vysokou jedli daroval Polance pan Bedřich 

Krakovský z ulice 1. května (naproti Lázeňského domu), kterému po 45 let dělala radost před 

jeho domem. Samotné pokácení, přepravu a ustavení prováděli jak místní, tak profesionální 

hasiči společně s autodopravou pana Radima Sýkory.  

Netradičně v neděli 11.12. uspořádal Mikulášskou nadílku pro děti v Dělnickém domě Klub 

rodičů a přátel školy.  

Starostova pálka se konala v Polance již počtrnácté. V sobotu 10.12. se tato sportovní akce  

uskutečnila v hale TJ Sokol, kde se na pingpongových stolech v několika kategoriích 

postupně utkávali jak mladí i starší žáci. Pořadatelem turnaje byl TJ Sokol Polanka.  

V sobotu 12.12. se rovněž uskutečnilo i další vítání občánků z Polanky. Tohoto slavnostního 

aktu se tentokrát zúčastnilo 9 miminek. 

Na prosincovém zasedání zastupitelů z Polanky byl jednomyslně schválen vyrovnaný 

rozpočet na rok 2017 ve výši 48 621 000,- Kč. 

Dne 14. prosince se konal v koncertním sále Základní umělecké školy v Polance adventní 

koncert žáků ZUŠ. 

V neděli 18. prosince se v sále Dělnického domu konal adventní koncert učitelů ZUŠ 

z Polanky a hostů. Oba koncerty měly velké úspěchy a pro žáky i učitelé znamenaly krásné 

zážitky. 

V sobotu 17.12. se v sále místního kina uskutečnil předvánoční koncert Dechové hudby 

z Polanky s názvem „Zase ty Vánoce“. 

Římsko katolická farnost společně s KDU-ČSL uspořádala dne 28.12. v kostele svaté Anny 

v Polance vánoční koncert, ve kterém účinkovaly děti z místní farnosti.  

V závěru roku 2016 se začalo stavět lešení kolem kostelní věže. Farnost obdržela příspěvek na  

opravu od Magistrátu města Ostravy ve výši 662 000,- Kč. Tento příspěvek se musel vyčerpat 

do konce roku 2016, jinak by byl převeden zpět na Magistrát. 

 

I v tomto roce se v Evropě dále šířila uprchlická krize, která měla dopad hlavně na státy 

západní Evropy. Všechny státy přes které muslimští uprchlíci procházeli, musely vynakládat 

spousty finančních prostředků na jejich tranzit, pobyt nebo policejní či vojenskou ochranu 

občanů. Nevinní občané těchto států po celý rok neustále čelili atentátům, teroristickým 

útokům, sebevražedným výbuchům, znásilňování apod. To všechno s cílem zastrašit civilní 

obyvatelstvo.  

Evropská migrační krize (také označovaná jako evropská uprchlická krize) je od roku 2015 

způsobená velkým počtem imigrantů, a to jak ekonomických migrantů, tak uprchlíků 

směřujících do Evropské unie. Migranti se do centrálních částí Evropy dostávali po dvou 

hlavních migračních trasách. Balkánskou trasou z Turecka přes Egejské moře a Balkán do 

střední Evropy a Středomořskou trasou ze severní Afriky přes Středozemní moře do Itálie. 

Nejčastějším cílem imigrantů jsou státy západní a severní Evropy, především Německo, dále 

Švédsko, Rakousko, Francie a státy Beneluxu. Dle údajů OSN tvoří největší část žadatelů o 

azyl lidé ze zemí Blízkého a Středního východu (zejm. Syřané, Afghánci, Iráčané), 

subsaharské Afriky a západního Balkánu. 

 

https://cs.wikipedia.org/wiki/2015
https://cs.wikipedia.org/wiki/Imigrace
https://cs.wikipedia.org/wiki/Ekonomick%C3%BD_migrant
https://cs.wikipedia.org/wiki/Uprchl%C3%ADk
https://cs.wikipedia.org/wiki/Evropa
https://cs.wikipedia.org/wiki/Balk%C3%A1nsk%C3%A1_migra%C4%8Dn%C3%AD_trasa
https://cs.wikipedia.org/wiki/Turecko
https://cs.wikipedia.org/wiki/Egejsk%C3%A9_mo%C5%99e
https://cs.wikipedia.org/wiki/Balk%C3%A1n
https://cs.wikipedia.org/wiki/St%C5%99edn%C3%AD_Evropa
https://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=St%C5%99edomo%C5%99sk%C3%A1_migra%C4%8Dn%C3%AD_trasa&action=edit&redlink=1
https://cs.wikipedia.org/wiki/Severn%C3%AD_Afrika
https://cs.wikipedia.org/wiki/St%C5%99edozemn%C3%AD_mo%C5%99e
https://cs.wikipedia.org/wiki/It%C3%A1lie
https://cs.wikipedia.org/wiki/Z%C3%A1padn%C3%AD_Evropa
https://cs.wikipedia.org/wiki/Severn%C3%AD_Evropa
https://cs.wikipedia.org/wiki/N%C4%9Bmecko
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C5%A0v%C3%A9dsko
https://cs.wikipedia.org/wiki/Rakousko
https://cs.wikipedia.org/wiki/Francie
https://cs.wikipedia.org/wiki/Benelux
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C3%9A%C5%99ad_Vysok%C3%A9ho_komisa%C5%99e_OSN_pro_uprchl%C3%ADky
https://cs.wikipedia.org/wiki/Azyl
https://cs.wikipedia.org/wiki/Bl%C3%ADzk%C3%BD_v%C3%BDchod
https://cs.wikipedia.org/wiki/St%C5%99edn%C3%AD_v%C3%BDchod
https://cs.wikipedia.org/wiki/Sy%C5%99an%C3%A9
https://cs.wikipedia.org/wiki/Afgh%C3%A1nec
https://cs.wikipedia.org/wiki/Ir%C3%A1k
https://cs.wikipedia.org/wiki/Subsaharsk%C3%A1_Afrika
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22. ZÁVĚREČNÉ SLOVO STAROSTY      

  

Jako vždy dáváme na závěr uplynulého roku 2016 poslední slovo starostovi Polanky 

nad Odrou panu Pavlu Bochniovi. 

  
Vážení spoluobčané,  

co k tomu, co je v kronice roku 2016 uvedeno, dodat. Polance nad Odrou se v tomto roce 

dařilo ve všech směrech. Podařilo se dobudovat a zahájit hodně investičních akcí, které 

jsou zde popsány. Máme připraveny a dále připravujeme projekty, na které hledáme 

možnosti způsobu financování. Vedení naší radnice velmi zodpovědně rozhoduje 

a prioritách budování a zlepšování funkčnosti a vzhledu našeho obvodu. A mám radost 

z toho, že výsledky hospodaření za rok 2016 mluví jasně – do roku 2017 vstupujeme 

s přebytkem cca 19 mil Kč. Což umožní financovat další připravené projekty i nadále 

zvelebovat naší již tak krásnou Polanku. 

Velmi si cením dobré spolupráce s našimi školskými zařízeními, kdy fungující 

a prosperující zázemí pro výuku našich dětí je pro nás prioritní – viz současný vzhled 

samotných budov i okolí školy. 

Sportovní zázemí má v Polance  dlouhá léta  fotbal, házená, volejbal a mnoho dalších, 

sdružujících se v menších oddílech. Vedení Polanky sport finančně podporuje a já sám 

dávám hlavně důraz na  práci s mládeží. Je to náročná a mravenčí práce, jejíž plody 

budeme sklízet v budoucnu.  

Polanka ale žije i bohatým kulturním životem a snad každý, kdo má zájem se i bavit,   

sleduje dění kolem sebe, si našel to své. Chtěl bych tímto poděkovat všem organizacím 

a spolkům, bez nichž by byl společenský a sportovní život v Polance nad Odrou nemožný, 

chybělo by tolik potřebné setkávání se, vyměňování názorů a zkušeností  a tím 

i upevňování naší sounáležitosti k životu v Polance nad Odrou.  

Děkuji tímto i kronikáři Stanislavu Výtiskovi za věrné zachycení faktů a veškerého dění 

v Polance nad Odrou. 

                                                                                                      Pavel Bochnia, starosta 

 


